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بیانات در دیدار جمعی از رأی اولی ها و خانواده های شهدا
در آستانه برگزاری انتخابات یازدهم اسفند ۱۴۰۲

بسم الله الرّحمن الرّحیم
و الحمد لله ربّ العالمین و الصّاة و السّــام علی سیّدنا و نبیّنا 
ابی القاسم المصطفی محمّد و علی آله الاطیبین الاطهرین المنتجبین 

سیّما بقیّة الله فی الارضین.
خیلی خوش آمدید جوانان عزیز، برادران عزیز، خواهران عزیز و 
بخصوص خانواده های معظّم شهیدان که در جلسه حضور دارند؛ به 
همه ی شما خوشامد عرض میکنم. جلسه، در واقع، جلسه ی جوان است، 

محلّ حضور دلهای پاک و زلال جوانها است.
حرف اوّل من، عرض اوّل من، این است که شما جوانها از فرصت 
صفای روح جوانی تان استفاده کنید و در این ایاّم مبارک ماه شعبان و 
پس از آن، ماه رمضان، خودتان را به خدای متعال نزدیک تر کنید، با خدا 
انُس بگیرید، از خدا بخواهید، به خدا توکّل کنید. از ماه شعبان روزهای 
کوتاهی باقی مانده است، اکثر ماه شعبان گذشت. ماه دعا، ماه مناجات، 
ماه استغفار؛ شعبان یک چنین ماهی است. در همین چند روزی که باقی 
 ـچه پسرها و چه  مانده است، توصیه ی جدّی من به شما جوانان عزیز ـ
 ـاین است که از دعا و استغفار و صلوات غفلت نکنید. »دعا«  دخترها ـ
انُس شما را با خالق هستی افزایش میدهد، ارتباط شما را با خداوند متعال 
تقویت میکند؛ دعا و مناجات این جور است. وقتی ما »استغفار« میکنیم، 
در واقع، استغفار به معنای این است که راه برگشت از خطا را انتخاب 
میکنیم. ما همه اشتباهاتی داریم، خطاهایی داریم، گناهانی داریم؛ 
استغفار به معنای انتخاب راه برگشت از این خطاها و این گناهان است، 
که در ماه شعبان بر استغفار تکیه شده. شما میگویید »استغفر الله و اتوب 
الیه«؛ »اتوب الیه« یعنی برمیگردم به سمت خدا؛ با خطا و با گناه از خدا 
دور شدم، حالا برمیگردم به سمت خدای متعال و خدا این برگشت را 
قبول میکند. در درود فرستادن و صلوات فرستادن بر محمّد و آل محمّد، 
در واقع، یاد و خاطره ی بهترین الگوهای انسانی را در ذهن خودمان زنده 
میکنیم. این بزرگواران، بهترین آحاد بشر، و برترین افرادِ مخلوق پروردگار 
بودند. زندگی آنها، درس آنها، گفتار آنها، کردار آنها برای ما الگو است؛ 
اسوه هستند. وقتی ما صلوات میفرستیم، در واقع یاد آنها را در دلمان 

زنده میکنیم. پس اینها مغتنم است.
این دعاهایی که وارد شده است که ]به آنها[ دعای مأثور میگوییم 
 ـ]دعای[ مأثور یعنی دعاهایی که از ائمّه )علیهم السّام( وارد شده، به  ـ
ما رسیده، مثل صحیفه ی سجّادیهّ و اغلب دعاهایی که در مفاتیح هست 
 ـصرف خواستن هم نیست، صرف طلب کردن و ارتباط با خدا ]هم[  ـ
نیســت؛ از این هم بیشتر اســت؛ این دعاها متضمّن معارف است. 
مضمونهای بلند، معارف عالی اسامی در این دعاها هست. یک معارفی 
در این دعاها وجود دارد که در هیچ جای دیگر شما آنها را پیدا نمیکنید؛ 
در دعای امام حسین در روز عرفه، در دعاهای صحیفه ی سجّادیهّ، در 
مناجات شعبانیّه، مضامینی هست، معارفی وجود دارد که انسان در هیچ 
جای دیگر اینها را پیدا نمیکند. انُس با دعاها معرفت مسلمان را و مؤمن 
را بالا میبرد؛ خیلی مغتنم است. بنابراین عرض اوّل ما این شد که این 
 ـکه دلهای شما نورانی است، باصفا است  فرصت نورانی بودن دلتان را ـ
 ـمغتنم بشمارید. فرصت ماه شعبان و ماه رمضان که حالا خواهد آمد  ـ
و همه ی فرصتهای دیگر را برای دعا کردن، برای استغفار کردن، برای 
توسّل به پروردگار و به اولیائش مغتنم بشمارید. این عرض اوّل ما به شما.
مطلب بعدی، که بنده مقیّدم این را برای شما حضّار و برای همه ی 
ملتّ ایران عرض بکنم، مســئله ی انتخابات است که البتّه درباره ی 
انتخابــات، هم ما صحبت کرده ایم، هم دیگران صحبت کرده اند، هم 
بحمدالله میبینم جوانها در مراکز مختلف، در دانشگاه ها، در خیابانها 
صحبت میکنند، بحث میکنند، لکن چند کلمه هم در این زمینه من 

امروز عرض میکنم.
خب بحمدالله نشانه ی شور و نشاط انتخاباتی در سراسر کشور، در 
جاهای مختلف دیده میشود. حالت میل به انتخابات و شور انتخاباتی 
ـ  محسوس است؛ باید خدا را شکر کنیم. مطلوب این است که انتخابات ـ
نه  فقط این انتخاباتِ دو روز بعد،)۱( ]بلکه[ همه ی انتخابات های کشور 
 ـقوی و پُرشور برگزار بشود؛ چرا؟ خب شما جوانها، اهل استدلالید؛ من  ـ
واقعاً خرسندم از اینکه میبینم بعد از انقاب جوانهای ما از لحاظ میل به 
استدلال و میل به تحقیق و دقّت، چندین برابر پیشرفت کرده اند. من 
پیش از انقاب هم با جوانها مأنوس بودم؛ تمام جلسات ما جلسات جوانها 
بود؛ جوانها را کاماً می شناختم. بعد از انقاب، روحیه ی سؤال، تفحّص، 
تجسّس، تحقیق، راستی آزمایی، در بین جوانها چند برابر افزایش پیدا 
کرده و این خیلی خوب است؛ یعنی جوان در عین اینکه در میدانهای 
مختلف اهل هیجان و نشاط و شور و جوانی است، در عین حال، اهل 
استدلال هم هست، اهل منطق هم هست. همین شهدای ما که غالباً 
 ـیعنی اغلب شهدای ما در دوران دفاع مقدّس  مثل شماها جوان بودند ـ
و همچنین در دوران دفاع از حرم، در سنین دُور و برَ بیست و بیست وچند 
 ـبا هیجان، با احساسات، با دل پرُشور  و حدّاکثر سی و این جوری بودند ـ
به سمت میدانهای جنگ رفتند، امّا ذهنشان کار میکرد،  فکرشان کار 
میکرد، منطق داشــتند، استدلال داشتند؛ شرح حالشان را اگر شما 
بخوانید، این را احساس میکنید؛ با استدلال حرکت میکردند. امروز 
جوانهای ما این جوری هستند. من در این زمینه چند مطلب را عرض 

میکنم.
اوّلاً در یک کلمه اگر بخواهیم راجع به اهمّیّت انتخابات پرُشور و 
قوی عرض کنیم، باید بگوییم انتخابات قوی و پُرشور یکی از ارکان اداره ی 
 ـکه من بعداً در خال صحبت، مختصرتوضیحی  درست کشور است ـ
 ـیکی از ارکان اصلی پیشرفت کشور است،  ]در  این باره[ خواهم داد ـ
یکی از مهم ترین وسیله های رفع موانع پیشرفت است؛ انتخابات قوی 

این خصوصیّات را دارد.
چون شماها ندیده اید آن دوران را، اولّاً این نکته را من به شما جوانها 
عرض بکنم که این صندوق رأی، این انتخابات، آسان به میان کشور ما و 
ملّت ما نیامده؛ از این حرفها نبود، از این خبرها نبود. یک مدّتی که استبدادِ 
مطلق بود، بعد هم که ظاهر انتخابات وجود داشت، انتخابات فقط ظاهری 
بود، هیچ باطنی نداشت؛ یعنی لیســت ها را در دربار و بعضاً حتّی در 
سفارتخانه های خارجی تنظیم میکردند، آن لیست ها را میدادند میگفتند 
اینها باید نماینده بشوند! اینها حرفهایی است که خود آنها میزنند، نه اینکه 
ما بگوییم. ما البتّه آن وقت میدانستیم؛ ما در دوران پیش از انقاب خبر 
داشتیم که مسئله ی رأی گیری و انتخاب و مانند اینها یعنی چه، امّا بعد 
از انقاب خود آنها اعتراف کردند، در کتابهایشان نوشتند. اینکه مردم با 
انگیزه، با شــناخت، با ایمان، با توقّع، با امید بروند پای صندوق و ر أی 

بیندازند، آســان به دســت نیامده، برای این کار در این کشور خیلی 
مجاهدت شده. البتّه شروع مجاهدات از بعد از مشروطه به این طرف 
است، لکن حرکت عمده ی مجاهدات و مبارزات، در نهضت امام بزرگوار 
و نهضت اسامی است که مردم پشت سر امام قرار گرفتند و این راه را 
طی کردند. از سال ۱۳۴۱ که مبارزه شروع شد تا بیست ودومّ بهمن سال 
۱۳۵۷ که انقاب به پیروزی رسید و این مبارزات پیروز شد، در این ۱۶ 
سال در این کشور خیلی تاش انجام گرفت، خیلی کار شد؛ زندانها رفتند، 
شکنجه ها شدند، مجاهدات تبیینی انجام گرفت، مجاهدات بیانی انجام 
گرفت تا زمینه ها آماده شد، از سال ۵۶ حرکت عمومی مردم آغاز شد، 
امام بزرگوار قدم به قدم این نهضت را و این حرکت را رهبری کرد، هدایت 
کرد، درس داد، یاد داد که کجا باید حرکت کنید، چه کار باید بکنید، چه 

بخواهید؛ »رهبر« به معنای واقعی کلمه.
کار رهبر انقاب، امام بزرگوار و هر کسی که این ادّعا را داشته باشد، 
کار دلی است، کار فکری و مغزی است؛ روی دل مردم، روی فکر مردم 
اثر میگذارد و امام اثر گذاشت، مردم ]به صحنه[ آمدند تا انقاب پیروز 
 ـکه البتّه  شد. حالا شما اگر تاریخ انقابها را خوانده باشید یا بخوانید ـ
جوانها متأسّفانه کم کتاب میخوانند؛ شماها بیشتر از این باید کتاب 
 ـتاریخ این انقابهای منطقه ای و جهانی و مانند اینها را که  بخوانید ـ
ماحظه کنید، می بینید وقتی انقاب میشود، تا مدّتها دیکتاتوری انقابی 
حاکم است؛ یعنی از مردم و آراء و مانند اینها ]خبری نیست[. مثاً فرض 
کنید در فرانسه در آخر قرن هجدهم، انقاب کبیر فرانسه اتفّاق می افتد؛ 
خب مردم انقاب کردند، مردم آمدند در خیابانها و مبارزه کردند امّا بعد 
از انقاب یک گروه معدودی اختیار امور را به دست میگیرند، سه چهار 
سال آنها هستند، بعد یک گروه دیگر می آیند آنها را قلع  و قمع میکنند، 
سر جایشان می نشینند، چهار پنج سال آنها هستند، بعد یک گروه دیگر 
می آیند اینها را قلع  و قمع میکنند، حدود ده دوازده سال این وضع ادامه 
پیدا میکند، بعد هم یک ناپلئونی پیدا میشود، می آید همه ی اینها را به 
هم میزند، حکومت دیکتاتوریِ مستقلّ ناپلئونی را سر پا میکند؛ ]اصاً[ 
بحث انتخابات نیست. بدتر از آن، انقاب شوروی ]است[. حالا این دو 

انقاب مهمّ تاریخِ نزدیک به ما است.
]امّا در ایران[ بیست ودوّم بهمن انقاب شد، دوازدهم فروردین، 
یعنی حدود پنجاه روز بعد از آن، امام اعام رأی گیری عمومی، همه پرسی 
عمومی کرد برای اینکه نوع نظام را مردم معیّن کنند؛ و معیّن کردند؛ 
 ـاعتماد به مردم یعنی این؛  یعنی ]بافاصله[ مردم را آورد پای صندوق ـ
 ـفاصله نشد. حدود یک سال از این  اهمّیّت صندوق انتخابات یعنی این ـ
قضیّه گذشــته بود که انتخابات مجلس خبرگان برای قانون اساسی 
تشکیل شد؛ انتخابات شد. بعد خود قانونی را که در مجلس از آب درآمده 
بود به رأی گذاشــتند کــه آن انتخابات بعدی شــد؛ بعد انتخابات 
ریاست جمهوری شد؛ بعد انتخابات مجلس شد؛ چند انتخاب در طول 
یک سال. اینها از برکات انقاب است؛ این حرفها نبود. مردم رفتند پای 
صندوقهای رأی، رأی دادند؛ یک عدّه موافق، یک عدّه مخالف. در بعضی 
از انتخابات ها خیلی پرُشور و پرُجمعیّت، در بعضی یک خُرده کمتر امّا 
مردم رفتند پای صندوق. بدانید عزیزان من! این انتخابات، وجود صندوق 
رأی، انتخاب شما، رأی دادن شما، دخالت شما، یک امتیازی است که 
آسان به دست نیامده؛ این با زحمت به دست آمده، با مبارزه به دست 
آمده، با فداکاری های بزرگ به دست آمده، با حرکت عمومی ملتّ به 

دست آمده.
خب، حالا ما چرا تأکید میکنیم به شرکت مردم؟ خب بعضی ها 
بودند، شاید حالا هم باشند، میگویند آقا! یک انتخاباتی برگزار بشود، یک 
جمعی از مردم شرکت کنند، بعد هم یک حکومتی سر کار بیاید، یا یک 
دولتی یا یک مجلسی، کارهای خودش را انجام بدهد؛ ما معتقدیم نه، 
باید انتخابات، انتخاباتِ پرُشور باشد، باید پرُجمعیّت باشد؛ چرا؟ برای 
اینکه حضور مردم در صحنه، پای صندوق رأی نشانه ی حضور ملتّ در 
صحنه های مهمّ اداره ی کشور است؛ این برای کشور ثروت بزرگی است.
 ـنشان بدهیم   ـحالا میگویم »دنیا« یعنی چه ـ ما اگر بتوانیم به دنیا ـ
که ملتّ در صحنه های مهم و تعیین کننده ی کشور حضور دارند، کشور 
را نجات داده ایم، کشور را پیش برده ایم. اینکه گفتم »بتوانیم به دنیا نشان 
بدهیم«، به چه کسی نشان بدهیم؟ خب خیلی از مردم دنیا و ملّتهای 
دنیا سر و کاری با ما ندارند، برای آنها اهمّیّتی ندارد؛ امّا دولتهایی هستند، 
ـ  سیاستهایی در دنیا هستند که چهارچشمی مراقب مسائل ایرانند ـ
 ـتا ببینند  مسائل ایران اسامی و جمهوری اسامی و این کشور عزیز ـ
چــه خبر اســت. آمریکا، سیاســتهای غالب بر اروپا، سیاســتهای 
صهیونیست ها، سیاستهای سرمایه داران و کمپانی داران بزرگ دنیا، به 
 ـکه حالا جای شــرحش اینجا نیست؛ خیلی اش را  دلایل گوناگون ـ
 ـمتوجّه مسائل داخل ایرانند، میخواهند  میدانید، خیلی اش را گفته ایم ـ
ببینند اینجا چه خبر است. این ناظران سیاسی دنیا که عرض کردم، از 
همه بیشتر از حضور مردم میترسند، از قدرت مردمی بیمناکند و ماحظه 
میکنند؛ چرا؟ چون قدرت مردمی را دیده اند. دیده اند که اگر این ملّت در 
صحنه حضور پیدا بکند، حتماً بر مشکل غلبه پیدا میکند؛ کمااینکه در 
انقاب اسامی، ملتّ حضور پیدا کرد و توانست رژیمی را که آمریکا و 
انگلیس و اروپا و همه پشت سرش بودند، به خاک سیاه بنشاند و از بین 
ببرد؛ این ملتّ این جور است. دیده اند که این ملتّ وقتی در صحنه حضور 
پیدا میکند، در صحنه ی دفاع مقدّس و جنگ تحمیلی، بر صدّامی که 
آمریکا و شــورویِ آن روز و ناتو و مرتجعین عرب و همه از او حمایت 
میکردند غلبه پیدا میکنــد و او را از خاک ]خود[ بیرون میکند و او را 
خاک نشین میکند، ذلیل میکند؛ این را دیده اند. معجزه ی حضور ملّت 
ایران در صحنه را دشمنان ملّت ایران دیده اند، لذا از حضور مردم ماحظه 
میکنند و حالا میخواهند ببینند آیا مردم حضور دارند یا نه؛ وقتی شما 
در پای صندوق حاضر میشوید، میفهمند که بله، ملّت ایران همچنان 

حضور خود در صحنه را حفظ کرده.
پس بنابراین، حضور مردم در صحنه های انتخابات به معنای قدرت 
ملّی است و این چیزی اســت که دشمن از آن ماحظه میکند؛ این 
پشتوانه ی امنیّت ملّی ما است. قدرت ملّی پشتوانه ی امنیّت ملّی است؛ 
اگر دشمن احساس کند شما توانایی ندارید، ملتّ ایران قدرتی ندارد، 
امنیّتِ شما را همه نوع تهدید خواهد کرد؛ از هر نوعش؛ این قدرت ملیّ 
پشتوانه و تضمین کننده ی امنیّت ملیّ است. امنیّت ملیّ همه چیز است؛ 
اگر امنیّت نباشد، هیچ چیزی نیست. دشمن با قدرت ملیّ ما مخالف 
است؛ لذا شما ماحظه کنید امسال که سال ۱۴۰۲ بود، چون در اسفند 
امســال انتخابات بود، از فروردین امسال تبلیغات مخالف خوانانه ی 
دشمنان در رادیوهایشــان، تلویزیون هایشان و ایستگاه های فضای 
مجازی شان علیه انتخابات شروع شد، تا مردم را مأیوس کنند، بگویند 

آقا چه فایــده دارد، چه اثری دارد، انتخابات اثــر ندارد، و مانند اینها. 
نمیخواهند؛ قدرت ملّی ملتّ ایران را برنمیتابند. پس با هر چیزی که 

نشانه ی قدرت ملّی است، مخالفت میکنند، از جمله با انتخابات.
خب حالا در داخل هم بعضی نســبت به انتخابات بی التفاتی 
میکنند. البتّه من احدی را متّهم نمیکنم امّا به همه یادآور میشوم که ما 
باید به انتخابات از زاویه ی منافع ملیّ نگاه کنیم، نه از زاویه های جناحی 
و گروهی؛ منافع ملیّ را ماحظه کنید. اگر انتخابات ضعیف باشد، همه 
ضرر میکنند، نه اینکه یک عدّه ای ضرر کنند، یک عدّه ای از ضعیف بودن 
انتخابات سود ببرند؛ هیچ کس سود نمیبرد. هر کسی ایران را دوست 
دارد، هر کسی کشور خودش و ملّت خودش و امنیّت خودش را دوست 
دارد بداند که اگر انتخابات ضعیف برگزار بشود، هیچ کس سود نمیبرد، 
همه ضرر میکنند، همه ضربه میخورند؛ نه اینکه یک عدّه ضربه بخورند، 
یک عدّه سود کنند؛ نه. خب حالا این در مسئله ی نمایش قدرت ملیّ 
که عرض کردیم انتخابات مظهر نشان دادن و به رخ کشیدن قدرت ملیّ 

کشور است.
عاوه ی بر این، انتخابات دستاوردهای دیگری هم دارد. یکی از 
دستاوردها این است که اگر انتخابات قوی بود، منتخب هم قوی خواهد 
 ـکه حالا انتخابات پیش رو انتخابات  بود. اگر ما مثاً در انتخابات مجلس ـ
 ـحضور قوی داشته باشیم، مجلس قوی خواهیم داشت.  مجلس است ـ
مجلس قوی میتواند کارهای بزرگ انجام بدهد، میتواند قدمهای بلند 
بردارد؛ پشتوانه ی قوی دارد دیگر. در انتخابات ریاست جمهوری، اگر 
انتخابات پرُشور و قوی و پرُجمعیّت باشد، دست رئیس جمهور، دست 
دولت باز اســت برای کارهای بزرگ، برای اقدامهای بزرگ. این است. 
بنابراین انتخابات قوی نتیجه اش پیشرفت کشور است، نتیجه اش سود 
بردن کشور است، برداشتن مشکات کشور است؛ نتیجه اش این است. 

لذا گفتیم انتخابات قوی یکی از ارکان پیشرفت است.
یک دستاورد دیگر، رشد سیاسی شرکت کنندگان در انتخابات، 
بخصوص جوانها اســت. این خیلی برای ما فرصت مغتنمی است که 
جوانهایمان در دوران انتخابات، در بحثها، در مقایسه ها، در استدلالها، در 
حرفهایی که موافقین یک نامزد انتخاباتی میزنند، مخالفینش میزنند، 
در این ردوبدل ها رشد سیاسی پیدا میکند. این رشد سیاسی، این قدرت 
تحلیلی که جوان ما پیدا میکند، چیز کمی نیست، خیلی باارزش است؛ 
بخصوص برای کشور ما. جوان ما وقتی قدرت تحلیلش بالا رفت، دیگر 
وسوسه های دشمن خنثی میشود، بی اثر میشود.  وقتی قدرت تحلیل 
پیدا کند، دشمن را می شناسد، شیوه های دشمن را می شناسد، کارهای 
دشمن را می شناسد، راه های مقابله ی با دشمن را می شناسد. این قدرت 
تحلیل به نظر من یکی از این دستاوردهای بسیار مهم است. بنابراین، 
همه ی آحاد ملتّ، همه ی کسانی که مخاطب این حرفها هستند در باب 
انتخابات، بدانند انداختن رأی در صندوق، یک کاری است آسان، با نتایج 
بزرگ. شرکت در انتخابات که کار سختی نیست؛ یک کار آسانی است، 
هیچ مایه ای هم ندارد، امّا نتایجش نتایج بزرگی است که مقداری از آنها 

را من عرض کردم.
حالا شما جوان هستید و خیلی هایتان رأی اوّلی هستید؛ من به 
نسل جوان خودمان، نسل جوان کشورمان، خیلی اعتقاد دارم. جوانها در 
همه ی میدانها پیشرانند، پیشروند، شوق انگیزند، در این میدان هم 
همین جور؛ در این میدان هم جوانها میتوانند پیشرو باشند، پیشران 
باشند،  شوق آفرین باشند؛ هم خود جوانها همه شرکت کنند، هم دیگران 
را تشویق به شرکت کنند. یکی از کارهای شما جوانها همین است؛ پدرها، 
مادرها، هم درس ها، خویشاوندان، هم محلّه ها و همه ی مرتبطین را با 
استدلال میتوانید تشویق کنید؛ کاری است که ممکن است. البتّه یک 
کسانی هم ممکن است واقعاً نتوانند شرکت کنند؛ یعنی اینکه ما همه را 
تشویق میکنیم به شرکت در انتخابات، بعضی ها هستند که واقعاً به هر 
دلیلی قادر به شرکت در انتخابات نیستند؛ با آنها ما هیچ مطلبی نداریم، 
ـ  حرفی نداریم؛ ولی آن کسانی که اظهار بی میلی به انتخابات میکنند ـ
که متأسّفانه ]این جور افرادی[ هستند؛ هم خودشان اظهار بی میلی 
 ـاینها به نظر من  میکنند، هم دیگران را تشویق میکنند به عدم حضور ـ
یک قدری بیشتر فکر کنند روی این قضایا؛ رأی  ندادن هیچ فایده ای 
ندارد. شما میگویید رأی دادن ممکن است بی فایده باشد؛ خب ممکن 
هم هست بافایده باشد؛ یعنی در رأی دادن احتمال فایده وجود دارد، در 
رأی ندادن احتمال هیچ فایده ای وجود ندارد. رأی ندادن هیچ دستاوردی 
ندارد، امّا رأی دادن ]احتمال دستاورد دارد[؛ حالا بنده که میگویم حتماً 
دستاورد دارد، ]امّا[ آن کسی که تردید دارد بگوید احتمالاً دستاورد دارد. 
پس بنابراین، هیچ استدلالی پشت رأی ندادن نیست که ما بگوییم نباید 
رأی بدهند. خاصه، مشکلی را حل نمیکند؛ رأی ندادنِ بعضی ها مشکلی 
از کشور را حل نمیکند، بلکه ضرر هم میکنند؛ چون بالاخره اگر شما رأی 
ندهی، یک نفر دیگر رأی میدهد، آن کسی که شما میخواهی انتخاب 
نشود ممکن است انتخاب بشود؛ شما اگر رأی دادی، ممکن است جلوی 
او را بگیری، با یک رأی یا با یک مجموعه ی رأی. بالاخره، عرض من این 
است: هر کس ایران را دوست دارد، هر کس جمهوری اسامی را دوست 
دارد، هر کس انقاب را دوست دارد، هر کس قدرت ملیّ را دوست دارد، 

هر کس پیشرفت را دوست دارد، باید در انتخابات فعّال باشد، بایستی 
در انتخابات شرکت پرُشور انجام بدهد.

انتخابات یک فرصت است، از این فرصت باید استفاده کرد؛ هم به 
نفع کشور است، هم دشمنان کشور را مأیوس میکند؛ امثال سیاستمداران 
آمریکا و ســی آی ایِ و صهیونیست های خبیثِ ظالم و دیگران را که 
نشســته اند چهارچشمی مسائل ما را دانه دانه رصد میکنند، مأیوس 
میکند؛ حضور در انتخابات، دشمنان را مأیوس میکند. این مطلب اصلی 

ما.
یک سؤالی در مورد »اصلح« میشود. چون آن کسانی که به عنوان 
نامزد وارد میدان انتخابات میشــوند، خب همه صالحند دیگر؛ یعنی 
شورای نگهبان و بقیّه ی دستگاه های نظارتی روی اینها مطالعه کرده اند 
تشخیص داده اند که اینها صالحند؛ بنابراین صالحند؛ امّا اصلح را شما 
میخواهید انتخاب کنید. اصلح کیست؟ کیست که صاحیّت بیشتری 

دارد؟ بنده اینجا دو سه ماک را ذکر کرده ام:
هر کسی که در تقیّد به دین، تقیّد به عمل دینی و تشرّع دینی بهتر 
و جلوتر باشد؛ هر کسی نسبت به استقال کشور و آویزان نشدن کشور 
به این و آن قدرت دنیا اصرار بیشتری داشته باشد و واقعاً استقال کشور 
را بخواهد؛ هر کسی به مبارزه ی با فساد به طور جدّی عقیده داشته باشد 
که با فساد باید مبارزه کرد؛ هر کسی نسبت به منافع ملیّ جدّی تر است؛ 
یعنی حاضر است منافع شخصی خودش را در مقابل منافع ملیّ قربانی 
کند؛ منافع ملیّ را ترجیح بدهد بر ]منافع شــخصی[؛ هر کسی این 
خصوصیّات را داشــته باشد، او اصلح است؛ مسئله ی دین، مسئله ی 
استقال، مسئله ی مبارزه ی با فساد، مسئله ی منافع ملیّ. تعصّبات 
جناحی را بگذارند کنار؛ در قضایای مختلف ببینند چه چیزی مناسب 
با منافع ملیّ است و مایه ی عزّت کشور و آسایش کشور و پیشرفت کشور 
است، آن را ترجیح بدهند در مقام تعارض منافع بین منافع شخصی و  
منافع جناحی و منافع ملیّ؛ به نظر من اصلح این اســت که این را هم 
بایستی با مطالعه، با دقّت در حرفها، با شنیدن از افرادی که مطّلعند، 
آگاهند، شــماها به دست بیاورید و کار سختی نیست، کار نشدنی ای 
نیســت؛ حالا تا آن مقداری که انسان توانایی دارد. حالا مثاً بنده که 
بخواهم رأی بدهم، خب مثاً فهرست تهران را می آورند، فهرستهای 
مختلفی هست، همه را که آدم نمی شناسد؛ بعضی ها را انسان می شناسد، 
بعضی ها را از این و آن میپرسد، بعضی ها را به افرادی که معرّفی کردند 
اطمینان میکند، مثاً فرض کنید که یــک مجموعه ای را به  عنوان 
نامزدهای مورد انتخاب انسان مینویسد اسمشان را، در صندوق می اندازد. 

هر مقداری که ممکن است در این زمینه بایستی دقّت کرد.
مسئله ی غزّه امروز مسئله ی اساسی دنیای اسام است، همان طور 
که مکرّر عرض کرده ایم. من چند روز قبل از این در یک صحبتی گفتم)۲( 
مسئله ی غزّه، حادثه ی غزّه، هم اسام را به دنیا معرّفی کرد، معلوم شد 
که »ایمان اســامی« آن عاملی اســت که این جور اقتدار و مقاومت 
می آفریند که مردم زیر بمباران ایســتادگی کردند، تسلیم نشدند، 
دستهایشان را در مقابل دشمن بالا نبردند، با این همه فجایعی که اینها 
 ـاسام را معرّفی کرد؛ اسام این است، ایمان اسامی  به وجود آوردند ـ
 ـهم فرهنگ و تمدّن غربی را معرّفی کرد؛ فرهنگ غربی و  این است ـ
تمدّن غربی آن چیزی است که سیاستهای برآمده ی از این فرهنگ را 
وادار میکند که این جنایتها را ببینند و حاضر نباشند اعتراف کنند که این 
نسل کشی است، حاضر نباشند آن را به معنای واقعی کلمه متوقّف کنند. 
بله، زبانی یک چیزی میگویند، امّا وقتی نوبت به متوقّف کردن این جنایت 
در شورای امنیّت سازمان ملل میرسد، وتو میکنند! تمدّن غربی این است. 
کارِ فضاحتِ سیاستهای خافِ بشریِ آمریکا و غربی ها به جایی میرسد 
که شنیدید این افسر نیروی هوایی آمریکا خودش را آتش میزند؛)۳( 
یعنی حتّی برای آن جوانی که در آن فرهنگ تربیت شده سنگین می آید، 
حتّی وجدان او آزرده میشود. البتّه به جای یک نفر، هزار نفر باید خودشان 
را آتش میزدند، ]منتها[ غرق در فساد بودن نمیگذارد؛ حالا یک نفر تصادفاً 
وجدانش بیدار شده خودش را آتش زده. فرهنگ غربی خودش را معرّفی 
کرد، خودش را عریان کرد، خودش را لو داد که چقدر فاسد است، چقدر 

منحرف است، چقدر ظالم است.
امیدواریم خداوند متعال نصرت کامل به اســام و مسلمین و 
فلسطین و بخصوص غزّه عنایت کند، و امیدواریم ان شاءالله خدای متعال 
برای ملّت ایران انتخابات مطلوب و مناسب و شایسته ی این ملّت را مقدّر 

کند.
والسّام علیکم و رحمةالله و برکاته

۱ ( انتخابات دوازدهمین دوره ی مجلس شــورای اســامی و 
ششمین دوره ی مجلس خبرگان رهبری، یازدهم اسفند برگزار میگردد.
۲ ( بیانــات در دیدار دســت اندرکاران برگزاری کنگره ی ملیّ 

بزرگداشت ۲۴ هزار شهید استان خوزستان )۱۴۰۲/۱۲/۵(
۳ (  آرون بوشنل، افسر نیروی هوایی آمریکا، در اعتراض به جنگ 
علیه غزّه و همدستی آمریکا با رژیم صهیونیستی در جنایت و نسل کشی 
فلسطینیان، روز ششم اسفند در مقابل سفارت این رژیم در واشنگتن 

اقدام به خودسوزی کرد که به مرگ وی انجامید.

بیانات پس از کاشت نهال در روز درختکاری
به مناسبت ۱۵ اسفند روز درخت کاری و هفته ی منابع طبیعی

بسم الله الرّحمن الرّحیم
بحمدالله روز درخت کاری هم دوباره فرارسید و ان شاءالله ملتّ 
ایران موفّق بشــوند به کار زیبا و پرُسود درخت کاری؛ ان شاءالله در 
سراسر کشور انجام بدهند این کار را و به این کار موفّق بشوند. آن طوری 
که شنیدم، سهم دویست وپنجاه میلیونیِ درخت کاریِ سالِ ۱۴۰۲ را 
مسئولین توانسته اند انجام بدهند که این خیلی مغتنم است و ما را به 

]کاشت[ آن یک میلیارد درختی که وعده شده)۱( نزدیک میکند.
قبل از آنکه دو سه نکته درباره ی درخت کاری عرض بکنم، لازم 
میدانم اشاره کنم به موضوع مهمّ انتخابات)۲( و از ملتّ ایران به خاطر 
حضورشــان در پای صندوقهای رأی تشکّر کنم. ملتّ ایران با این 
حضور، هم یک وظیفه ی اجتماعی و تمدّنی را انجام دادند، هم یک 
جهاد انجام دادند. میگوییم »جهاد«؛ چرا؟ چون در مقابل تبلیغات 
دشمنان بود. تقریباً حدود یک سال، دشمنان ملتّ ایران، دشمنان 
ایران اسامی، دشمنان جمهوری اسامی از اطراف دنیا تاش کردند 
که مردم را از ]شرکت در[ انتخابات منصرف کنند و انتخابات را از رونق 
بیندازند. مردم با حضور خودشان در پای صندوقها، در مواجهه ی با 
این حرکت دشمنان، یک حرکت بزرگ و حماسه آمیزی را انجام دادند؛ 
بنابراین، این یک »جهاد« بود. از دست اندرکاران انتخابات هم تشکّر 
میکنیم؛ از مسئولین برگزاری، از مسئولین تبلیغات، از مسئولین 
امنیّت، از همه ی کســانی که به نحوی به برگزاری انتخابات کمک 

کردند.
یک مطلب هم درباره ی سیل اخیر بلوچستان عرض میکنم. 
این سیلی که در ناحیه ی جنوبی استان سیستان و بلوچستان اتفّاق 
افتاد، سیل مهمّی بود و خسارتهای زیادی هم به مردم وارد کرده؛ ]لذا[ 
امدادهایی که دارد انجام میگیرد حتماً بایستی ادامه پیدا کند. بحمدالله 
ـ مشغول  ـ چه از مسئولین دولتی و چه غیر آنها ـ گروه های امدادی ـ
کار هستند، تاش میکنند، کمک میکنند؛ ]این[ باید ادامه پیدا کند 
و دیگرانی هم که میخواهند، میتوانند و مشتاق به ورود در این کمکها 
هستند، وارد بشوند و بر این کمکها اضافه کنند. امیدواریم ان شاءالله 

رنجهای مردم با کمکهایی که میشود انجام)۳( بگیرد.
امّا راجع به درخت کاری؛ دو سه نکته را من در مورد درخت کاری 
عرض میکنم. نکته ی اوّل اینکه درخت کاری یک سرمایه گذاری است، 
آن هم سرمایه گذاریِ باصرفه و پرُسود. شما یک تکّه چوب را درون 
زمین میکنید، این تبدیل میشود به یک درخت و سودش را میبرید، 
در حالی که شــما جز مراقبت کاری ندارید، ]زیرا[ تغذیه و رشد این 
درخت از ســوی زمین و از سوی خورشید انجام میگیرد؛ شما فقط 
مراقبت میکنید، آب میدهید و مواظبید که آسیبی به آن نرسد؛ خود 
این درخت به کمک عوامل طبیعی که خدای متعال معیّن کرده، رشد 
میکند و به شما میوه میدهد. از این پرُسودتر چه سرمایه گذاری ای را 
میشود انسان پیدا کند؟ سرمایه گذاریِ پُرسود و باصرفه. بنابراین، هر 
کسی در این سرمایه گذاری شرکت بکند، قطعاً سود برده؛ چون شما 
که درخت را میکارید، عواملی غیر از شــما در رشــد این درخت و 
میوه دهی این درخت و ثمردهی این درخت فعّالند، امّا شما از این ثمر 

استفاده میکنید.
نکته ی دوّم: میوه ی درخت فقط همان میوه ای نیست که شما 
از درخت میوه دار میچینید؛ سایه ی این درخت هم میوه است، چوب 
این درخت هم میوه است، هوایی که ایجاد میکند و اکسیژنی که به 
هــوا میدهد میوه اســت، مبارزه ای که این درخــت با آلودگی ها و 
آلاینده های هوا میکند میوه است؛ همه ی اینها میوه های این درخت 
است. بنابراین، انواع و اقسام ثمرات را شما از این سرمایه گذاریِ خوبتان 
میبرید. بخصوص در زندگیِ ماشینیِ امروز که متأسّفانه آلاینده ها زیاد 
شده اند و به ضرر انسان تمام میشود، وجود درخت واقعاً یک نعمت 

بابرکت و یک لطف الهی است.
نکته ی سوّم این است که بدانیم در اسام، بر ارتباط با طبیعت 
تکیه شده؛ یعنی اسام انسان را از طبیعت جدا نکرده، به انسان توصیه 
کرده که هم به طبیعت برسد و هم از طبیعت استفاده کند. در قرآن 
کریم »وَ استَعمَرَکُم فیها«)۴( هم هست، یعنی خدای متعال از شما 
خواسته که زمین را آباد کنید، طبیعت را آباد کنید، »کُلوا مِن ثمََرِه« 
هم هست: »کُلوا مِن ثمََرِهِ اذِا اثَمَر«؛)۵( از میوه ی آن استفاده کنید. 
بنابراین، هم شما به زمین رسیدگی میکنید و به طبیعت میرسید و از 
آن مواظبت میکنید و مراقبت میکنید، هم شما از طبیعت بهره مند 
میشــوید؛ این در اسام تأکید شده؛ این جزو چیزهایی است که در 

قرآن آمده، روایات فراوانی هم در باب محیط زیست داریم.
نکته ی آخر اینکه امسال ما سه درخت غرس کردیم؛ برخاف 
]بعضی[ ســالهای قبل که دو درخت غرس میکردیم، امسال تعداد 
درختهایی را که غرس شده افزایش دادیم، به معنای اهتمام بیشتر به 
درخت کاری. و یکی از این سه درخت هم درخت زیتون است؛ این به 
ـ که مرکز  معنای اظهار همبستگی و همدلی با مردم فلسطین است ـ
ـ و میخواهیم به این مردم مظلوم و عزیز و بسیار  زیتون آنجا است ـ
مقاوم، از دور سام بدهیم و بگوییم ما همه جور به یاد شما هستیم، از 

جمله اینکه درخت زیتون را به یاد شما غرس میکنیم.
به همه ی ملتّ عزیزمان ســام و درود میفرستم و سامت و 
عافیت و لطف و فیض الهی را برای همه ی ملّت و همه ی کشــور از 

خداوند متعال طلب میکنم.
والسّلام علیکم و رحمةالله و برکاته

۱ ( طرح مردمی کاشت یک میلیارد نهال در چهار سال که به 
طور رسمی از یازدهم آذرماه سال جاری آغاز شده است.

۲ ( انتخابات دوازدهمین دوره ی مجلس شــورای اسامی و 
انتخابات ششــمین دوره ی مجلس خبرگان رهبری که در یازدهم 

اسفندماه سال جاری برگزار شد.
۳ ( پایان

۴ ( سوره ی هود، بخشی از آیه ی ۶۱
۵ ( سوره ی انعام، بخشی از آیه ی ۱۴۱

رهبر معظم  انقلاب  اسلامی پس از کاشت سه اصله 

نهال در روز درختکاری با اشاره با انتخابات ۱۱ اسفند:

حضور در انتخابات جهاد ملت ایران

خبر
رهبر انقلاب در دیدار هزاران نفر از رای اولی ها و جمعی از خانواده های شهدا تاکید کردند:

مجلس قوی و پیشرفت کشور با انتخابات قوی و پرشور
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اخذ مالیات در ایران ســابقه دیرینه دارد 
چنانچه بررســــي در مورد بر قراري و وضع 
مالیات از دوران ایـــــران باستان قابل تعمق 
مي باشد. اصولاپیدایـــــش مالیــات مانند 
سایــــر عوامل اجتماعي زاده نیازمندیهاي 
بشــري است که تغییر و تکمیل آن بستگي 
کامل به وضع در آمد و سطح زندگي طبقات 
و افراد جامعه دارد وبه معناي دیگر مي توان 
گفت مشــخصات و کمیت و کیفیت مالیات 
در هـــر کشور تابع نیازمندیها و شـــرایط 

اجتماعي و اقتصادي آن سرزمین است.
طبق آمارســازمان امور مالیاتی کشــور، 
کسب سود طافروشــان ، نسبت به مالیات 
پرداختی کارمنــدان و ســایر اصناف قابل 
مقایسه نیســت، یک کارمند ماهانه مالیاتی 
حدود یک تــا ۲ میلیون تومان نســبت به 
حقوق دریافتی پیش از اینکه حقوق دریافت 
کنــد پرداخت می کند، مالیــات ۳۴درصد 
طا فروشــان صفر بــوده و حدود ۲۰درصد 
طافروشــان نزدیک به پنج میلیون تومان 

پرداخت مالیات دارند .
واما نگاهی به آمارسازمان مالیاتی کشور، 
در مــورد یکی از صنوف پر درآمد کشــور ، 
مالیــات ۳۴ درصد طافروشــان صفر، ۲۰ 
درصد بین صفر تا پنــج میلیون تومان، ۲۰ 
درصــد بین پنج تا ۱۵ میلیــون تومان، ۱۶ 
درصــد بین ۱۵ تا ۳۰ میلیون، ۶ درصد بین 
۳۰ تــا ۵۰ میلیون و چهار درصد بین ۵۰ تا 

۶۰۰ میلیون تومان است.
نگارنــده بارها از فرارهــای کان مالیاتی 
در تمام ســطوح جامعه اقتصادی کشــوربه 
شــکلهای مختلف به آن نظرات کارشناسانه 
داشــته و داریم، البته همیشــه در محافل 
اقتصادی مطرح بوده مالیات پرداختی برای 
هزینه های جاری مصرف می شــود اما چرا 
موضوع را به گذشــته ارجاع ندهیم،این قشر 
بعضی از آنها فرار مالیاتی درخونشــان است 
حتی نسبت به عدم پرداخت مالیات همکاران 
خود را تهدید یا وسوســه میکنند، یا همین 
سامانه مودیان که یکی از راهکارهای ایجاد 
شــفافیت در معامله و خرید و فروشی است، 
درسطح کشورجوسازی کردند البته اینگونه 
افراد اندکند ، نیاز به اطاع رسانی بیشتری 
اســت اگر بخواهیم به اصــل ماجرا نظری 
داشــته باشیم، با شایعه ســازی از شفافیت 
فرار میکنند. عده ای بــرای فرار از پرداخت 
مالیات حاضر نیســتند به ســامانه مودیان 
متصل شوند؛ از این رو به بهانه های مختلف 
از اتصال به این سامانه شانه خالی می کنند؛ 
ضمن اینکه در ســامانه مودیان باید هرگونه 
خرید و فروش، کســب ســود و فروش ثبت 
شود و بر اساس این سامانه مالیات ستانی از 
مشاغل صورت می گیرد تا با برقراری عدالت 

مالیاتی از فرار مالیاتی جلوگیری کند.

سرمقاله
راهکاری مقتدرانه برای وصول مالیات 

مقابله با فراریان پرداخت مالیات )4(

 ماهنامه ای برای هر شهروند

و

منتشــر شد

هفته نامه

مهدیمیرحیدری
مدیرعاملوسردبیر

تاکید رئیس قوه قضاییه به روسای دادگستری ها و قضات: 

 از محول کردن امور قضایی به سال آتی بپرهیزند

رئیس قوه قضاییه با اشاره به قرار داشتن در روز های پایانی سال، به کلیه 
روسای دادگستری ها و قضات دادسرا و دادگاه ها در سراسر کشور دستور داد 
که تا هر میزان که مقدور می باشــد امور مربوطه را تا قبل از ســال به سامان 
برسانند و از محول کردن امور به سال آتی بپرهیزند؛ بویژه، تا آنجا که ممکن 
است اوقات تعیین شده برای رسیدگی به پرونده ها را تجدید نکنند؛ چرا که با 
تجدید اوقات رســیدگی، وقت تجدیدشده به سال بعد موکول خواهد شد و 
بواسطه تعطیاتی که با آن مواجه ایم برای مردم زیان هایی ایجاد می شود و 

پیشبرد امور آن ها به تاخیر می افتد.
 به گزارش مرکز رسانه قوه قضائیه، حجت الاسام والمسلمین غامحسین 
محسنی اژه ای طی سخنانی در نشست شورای عالی قوه قضاییه با اشاره به 
هفتم اســفند، روز وکیل، ضمن گرامیداشت این روز و تبریک به همه وکا، 
»قاضی« و »وکیل« را دو بال فرشته عدالت خواند و گفت: وکا می توانند در 
کشــف حقیقت و تحقق عدالت و استنباط درســت از مستندات پرونده، 
کمک کار قضات باشند و از این طریق به مردم نفع و سود برسانند؛ بر همین 
اساس، »مرکز وکا، کارشناسان رسمی و مشاوران قوه قضاییه« و همچنین 
»کانون وکای دادگســتری« باید ماک ها و معیار های یک وکیل خوب و 
شایسته را با عنایت به مقتضیات زمان، استخراج کنند و در اختیار مردم قرار 
دهند و هر ساله از وکای متصف به صفات مربوط به امر وکالت تقدیر به عمل 

آورند و آن ها را به مردم معرفی نمایند.
 اموال »بابک زنجانی« در خارج از کشور شناسایی

 و به تهران منتقل شد
حجت الاسام والمسلمین غامحسین محسنی اژه ای در نشست شورای 
عالی قوه قضائیه، گفت: در نتیجه تاش ها و مجاهدت های همه بخش های 
ذی ربط، اموال »بابک زنجانی« در خارج از کشور شناسایی و به تهران منتقل 

شد.
محسنی اژه ای افزود: این محموله از اموال شناسایی شده »بابک زنجانی« 
در خارج از کشور که به تهران منتقل شده بنا بر کارشناسی های اولیه، تکافوی 
بدهی ها و خســارات نامبرده خواهد بود؛ حالا اگر بازگشت اموال قبلی را هم 
افزون کنیم؛ اضافه می آید. البته من تاکید کرده ام که باز هم کارشناسی در 

این خصوص صورت بگیرد.
وی در ادامه به تبیین و تشریح سیر رسیدگی به پرونده »بابک زنجانی« 
پرداخت و گفت: از جمله پرونده های نســبتاً جنجالی و مهم ما در یک دهه 
اخیر، پرونده »بابک زنجانی« بود؛ در سال ۱۳۹۱ ابتدائاً گزارشی واصل شد 
که نامبرده مقدار معتنابهی ارز از بانک مرکزی دریافت کرده و به مقداری که 
باید مابه ازای این ارز را می رسانده، نرسانده و غیر از آن، میزانی از آن ارز را در 
بازار آزاد به فروش رسانده است؛ همچنین در یک بخش دیگر نیز نفت دریافت 
کرده بود که باید مابه ازای آن را برمی گرداند، اما از این کار اســتنکاف کرده 

است.
رئیس قوه قضائیه بیان داشــت: علی ای حال، پرونده مزبور در مجتمع 

اقتصادی تشــکیل شد و سروصدای زیادی هم به پا کرد چرا که مبلغ مورد 
ادعا، سنگین و بالا بود و جا داشت آن سروصدا ها ایجاد شود؛ در همان زمان 
گزارشی از »وزارت نفت« و مرجعی دیگر واصل شد و تقاضای ممنوع الخروجی 
»بابک زنجانی« مطرح شد؛ سپس، اعام شد که متهم ادعا کرده که اموال را 
برمی گرداند؛ فلذا اموالی را در داخل کشور معرفی کرد که البته آن اموال هم 
با مشــکاتی مواجه شــد از جمله زمین واقع در منطقه »ایران زمین« در 
»شهرک غرب«؛ با بررسی های صورت گرفته معلوم شد که در همان زمین 

نیز تخلفاتی صورت گرفته است.
محسنی اژه ای افزود: سپس، با بررسی های صورت گرفته مشخص شد 
که افرادی از وزارت نفت، ثبت و خودِ آن طرف و برخی واسطه ها درخصوص 
مصالحه و نقل و انتقال اموال، باز تخلفات و اقدامات مجرمانه ای انجام داده اند؛ 

فلذا یک پرونده دیگر هم در این راستا تشکیل شد.
وی اظهار داشــت: پرونده مزبور سنگین شد و در سال ۱۳۹۲ منجر به 
بازداشت »بابک زنجانی« شد و معلوم شد که نامبرده قصد مصالحه و پرداخت 
اموال را ندارد. با بازداشت مشارالیه، اقدامات پرحجمی در دستگاه قضائی انجام 
گرفت چرا که ابعاد این پرونده بسیار پیچیده و سنگین بود؛ از شناسایی اموال 
متهم در داخل و خارج از کشــور تا پیگیری موضوع و رصد و تحصیل دلیل؛ 

گوشه ای از اقدامات قضائی در این مرحله بود.
رئیس دستگاه قضا گفت: بابک زنجانی، در سال ۱۳۹۴ در دادگاه بدوی 
محکوم شــد؛ پس از محکومیت بدوی، وی اعتراض کرد و پرونده به دیوان 
عالی کشــور رفت؛ در آذرماه ۱۳۹۵ دیوان عالی، رأی صادره را ابِرام و تأیید 
کرد؛ البته با این قید که اگر محکوم علیه کلیه اموال را مسترد گرداند می تواند 

از ارفاقات ذیل ماده ۱۱۴ قانون مجازات اسامی بهرمند گردد.
اژه ای بیان داشــت: پس از اعام نظر دیوان عالی، مجموعه دادگستری 
معطوف بر بازگرداندن اموال »بابک زنجانی« شد. در این مرحله، نامبرده اعام 
کرد که در فان کشور، ۴ میلیارد دلار موجودی دارم؛ او از ۵ الی ۶ کشور نام 
بــرد که در آن ها وجوهاتی دارد و اســنادی را هم در این رابطه ارائه کرد؛ اما 
نمی شــد به این اسناد اعتماد کرد چرا که نامبرده قبل از بازداشت، مطالبی 

ارائه کرده بود که خاف از آب درآمده بودند.
وی ادامه داد: علی ای حال، هیئت هایی متشکل از بخش های ذی ربط، 
به کشور های مورد ادعای »بابک زنجانی« اعزام می شدند، اما اموال و وجوهاتی 
از او نمی یافتند؛ همچنین افراد مختلفی نیز واسطه شدند که می توانیم اموال 
نامبرده را شناسایی و مسترد کنیم؛ حتی در آن مقطع که من معاون اول قوه 

قضائیه بودم، چند مورد در این خصوص به خودِ من مراجعه کردند.
رئیس قوه قضائیه گفت: در این خصوص، دستگاه های امنیتی و اطاعاتی 
نیز تاش هایی انجام دادند و مســیر هایی را طی کردند؛ در مقطعی »وزیر 
اطاعات« اعام کرد اگر متهم را در اختیار ما قرار دهید ما تکلیف اموال او را 
روشن می کنیم لذا مدت طولانی متهم به دستگاه مزبور تحویل داده شد؛ البته 
ما در این مقطع تاکید داشتیم که متهم را آزاد نمی کنیم، اما در داخل زندان 

می توانید امکانات لازم را در راستای شناسایی و بازگرداندن اموال، در اختیار 
او قرار دهید؛ پس از آن دستگاه امنیتی دیگری آمد و باز هم هدف نهائی تحقق 
نیافــت و غیر از اموال داخلی »بابک زنجانی« و ۲ الی ۳ اموال منقول از او در 
خارج که البته آن ها هم تعارضاتی داشت، اموال دیگری از مشارالیه شناسایی 
نشــد؛ اموال شناسایی شده از نامبرده نیز طبق اعام »وزارت نفت« و »بانک 
مرکزی« تکافوی بدهی »بابک زنجانی« و خسارات مرتبط با آن را نمی کرد.

اولتیماتومی که جواب داد
اژه ای بیان داشــت: در مرحله بعدی، جمعی از اشخاص از یک دستگاه 
مسئول آمدند و گفتند ما می خواهیم در جهت شناسایی و بازگرداندن اموال 
بابک زنجانی کار جدیدی را آغاز کنیم؛ ما اعام کردیم از این امر اســتقبال 
می کنیم البته من یک اولتیماتوم دادم و ظرف زمانی مشخصی را تعیین کردیم 
که اگر باز هم ادعا های محکوم علیه به اثبات نرسید و اموالی از او شناسایی و 
مسترد نشد که تکافوی بدهی هایش را بدهد، حکم قطعی و قانونی در قبال 

او اجرائی خواهد شد. 
وی افزود: مدت تعیین شده برای بازگرداندن اموال »بابک زنجانی« یک 
بار تمدید شد؛ تا اینکه چند وقت پیش، نامبرده اعام کرد قصد همکاری دارم 
و نشانه هایی از صدق او آشکار شد و اموال قابل توجهی را معرفی کرد. نهایتاً 
محموله اموال به تهران منتقل شــده و حســبِ کارشناسی های اولیه، این 
محموله تکافوی بدهی ها و خسارت های »بابک زنجانی« را می دهد؛ البته بنده 
تاکید کرده ام که مجدداً کارشناسی صورت گیرد؛ با »وزارت نفت« و »بانک 
مرکزی« نیز صحبت شده و آن ها نیز مراجعه کرده و اموال را رویت کرده اند. 

بدهی بابک زنجانی چقدر است؟
سخنگوی قوه قضائیه ۲۵ مرداد ۱۴۰۱ در نشست خبری با خبرنگاران، 
در رابطه با آخرین جزئیات از شناسایی اموال بابک زنجانی گفته بود: تاکنون 
نســبت به شناسایی اموال زنجانی در داخل کشور و ارزیابی اموال و انتقال و 
اســترداد اموال خارج از کشور این فرد اقدام جدی و گسترده صورت گرفته 

است.
ستایشی فر افزود: کل رد مال بابک زنجانی یک میلیارد و ۹۶۶ میلیون 

یورو است و حدود ۵۰۰ میلیون دلار به وزارت نفت واگذار شده است.
سخنگوی قوه قضائیه ۲۷ تیرماه ۱۴۰۲ نیز گفته بود: بابک زنجانی از بدو 
بازداشت تاکنون در زندان است و حتی از یک روز مرخصی هم استفاده نکرده 

است.
به گزارش میزان، پیش از آن غامحسین اسماعیلی، سخنگوی وقت قوه 
قضائیــه نیز گفته بود که رقمی بین ۲ میلیارد و ۶۰۰ میلیون تا ۲ میلیارد و 
۷۰۰ میلیــون یورو مجموعه بدهی ها و مراودات مالی بابک زنجانی با وزارت 
نفت و همچنین بانک مرکزی اعام شده است که بخشی از آن مربوط به پول 
فروش نفت و بخشی هم ارز های دریافتی از بانک مرکزی بوده است و محتوای 
پرونده حکایت از آن دارد که رقمی حدود ۷۰۰ میلیون یورو از این پول قبل 
از اینکه بابک زنجانی بازداشت شود، در فرآیند نقل و انتقال و خرید و فروش 

نفت، به دولت برگشت داده شده است.
بابک زنجانی به اتهام اخال در نظام اقتصادی به اعدام و رد مال محکوم 

شده است.
قدردانی وکیل مدافع بابک زنجانی از رئیس قوه قضائیه

وکیل مدافع بابک زنجانی گفت: همان طور که رئیس عدلیه در نشست 
مســئولان عالی قضائی اعام کرد خوشبختانه با تدابیر و مساعدت های قوه 
قضائیه اقدامات سازنده دستگاه های ذی ربط اطاعاتی و تاش و همت مجدانه 
و حسن نیت و همکاری مؤثر موکل بابک زنجانی اموال مربوط به تهران منتقل 

شد.
رسول کوهپایه زاده افزود: با بازگشت اموال مربوطه به تهران نه تنها کلیه 
دیون و بدهی موکل تسویه و پرداخت شد بلکه باتوجه به اینکه قباً اموال وی 
در ایران به شرکت نفت منتقل شده بود بیش از آنچه که در حکم به عنوان رد 

مال ذکر شده است از سوی موکل پرداخت شده است.
وی ادامه داد: بنده به عنوان وکیل مدافع بابک زنجانی و شهروند ایرانی 
لازم می دانم از شخص رئیس قوه قضائیه و رئیس کل دادگستری استان تهران 
و همچنین پاســداران گمنام امام زمان)عج( که به دور از حواشی و مسائل 
سیاســی صرفاً مطابق با قوانین و اصول دادرسی کیفری همزمان زمینه ساز 
استیفای حقوق بیت المال و بازگشت اموال و همچنین ملحوظ نظر قرار گرفتن 
حقوق قانونی موکل، مطابق دادنامه صادره را فراهم آورده اند صمیمانه تشکر 

و قدردانی کنم.
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صندوق توسعه ملی برای تحقق برنامه افزایش تولید یک 
میلیون بشــکه نفت در روز، ۳۵ میلیارد دلار در صنعت نفت 

سرمایه گذاری می کند.
»مهدی غضنفری« رئیس صندوق توسعه ملی با اشاره به 
جایگاه صندوق در بازار ارز کشور، گفت: به زودی ۵۰ تا ۶۰ درصد 
از منابع ارزی کشور به صندوق توسعه ملی واریز می شود. بررسی 
جریان نقدی صندوق توسعه ملی در ۱۰ سال گذشته نشان 
می دهد که این صندوق نقش مهمی در حوزه ارزی کشور دارد.

بررسی منابع و مصارف صندوق توسعه ملی از سال ۱۳۸۹ 
تا دی ماه سال ۱۴۰۲ نشان می دهد جمع کل ورودی ها ۱۶۰ 
میلیارد دلار و جمع کل خروجی ها ۱۳۲ میلیارد دلار بوده است 
و مجموع ورودی و خروجی های صندوق توســعه ملی در ۱۲ 
سال اخیر حدود ۳۰۰ میلیارد دلار بوده است. حدود ۳۰ میلیارد 
دلار تراکنش سالانه صندوق می تواند در بازار ارز اثرگذار باشد. 
بنابراین صندوق باید سیاســت های خود را با بانک مرکزی 

هماهنگ کند.
خوشــبختانه دولت با اینکه مطالبات خود را از دولت به 
صورت حضور در میادین نفتی دریافت کنیم، موافقت کرده است. 
بــا این اقدام جریان نقدی جدیدی ایجاد خواهیم کرد و با نام 
حضور صندوق در حوزه بالادست صنعت نفت شناخته خواهد 

شد.
صندوق یک نهاد مالی است و حاضر است منابع خود را به 
چا ه های مشــترک ببرد تا همسایگان آن ها را تخلیه نکنند. 
مخالفت با این مسئله علمی نیست، چرا که صندوق با این اقدام 
منابع خود را به سمت استراتژیک ترین بخش کشور می برد تا 

ثروت مردم افزایش پیدا کند.
بنگاه داری برای صندوق یک سم مهلک است و به هیچ وجه 
قصد بنگاه داری نداریم. بلکه به دنبال سرمایه گذاری، بنگاه سازی 
و ارزآوری هستیم تا برای این نسل و نسل های بعدی ایجاد ثروت 

کنیم.
با این سرمایه گذاری می توانیم چیزی حدود یک میلیون 
بشکه نفت به تولید کشور اضافه کنیم. برای این کار به ۳۵ میلیارد 
دلار سرمایه گذاری نیاز است که حدود ۲۲ میلیارد دلار آن در 
دو سال اول انجام می شود. در نهایت در پنج سال اول ۵۰ میلیارد 
دلار جریان نقدی ایجاد می شود،از این سرمایه گذاری دو مسیر 
درآمدی بــرای صندوق ایجــاد می شــود. اول اینکه مبلغ 
سرمایه گذاری با نرخ هشت درصدی به صندوق برمی گردد و از 
کانال دوم نیز با هر میزان تولید سود دیگری به صندوق تعلق 

می گیرد.
غضنفری با تاکید بر اینکه صندوق های ثروت جهان به 

ســمت ســرمایه گذاری در 
فناوری هــای نوپدید رفته اند، 
گفت: صندوق های ثروت جهان 
ســرمایه گذاری زیــادی در 
فناوری های نوپدید به خصوص 
هوش مصنوعی دارند. صندوق 
ثروت ملی در جهان ۲۲ میلیارد 
دلار در فناوری هــای نوظهور 
ســرمایه گذاری کرده اند که در 
بین آن ها امارات با ۱۵ میلیارد 
دلار پیشتاز است،قصد داریم ۶۰ 
تا ۷۰ درصد از منابع را به سمت 
ســرمایه گذاری در نفت، گاز و 
پتروشیمی ببریم. سال ۱۴۰۲ 
برای صندوق توسعه ملی سال 
حضور صندوق در بالادست نفت 
بوده است و سال ۱۴۰۳ را سال 
سرمایه گذاری در فناوری های 
جدیــد و هــوش مصنوعــی 

نامگذاری کرده ایم./ایبنا
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رئیس هیات مدیره هلدینــگ پتروپالایش اصفهان، در 
بازدید رسمی از پروژه های قابل افتتاح هلدینگ پترو پالایش 
اصفهان  درباره طرح ها و اقدامات انجام شده دراین شرکت گفت 
: بسیار خرسندیم که با تاش ها و پیگیری های مستمر دکتر 
قدیری به عنوان مدیر عامل اقدامات و طرح های عمرانی پیش 
بینی شــده این هلدینگ نه تنها زودتــر از موعد مقرر بلکه با 
کیفیت وبا بالاترین ســطح اســتاندارد اکنون به مرحله بهره 

برداری رسیده اند.
ســید محمود ســیدی، در بازدیــد از پــروژه تصفیه 
پســاب،میدان آتش،مخــازن آب اســتراتژیک ۳۰۰متــر 
مکعبی،سایت پســماند،پارکینگ طبقاتی و سردرب ورودی 
پالایشگاه و دستاوردهای تولیدی حاصل شده در شرکت مشعل 
پویا با قدر دانی از همه کارکنان ،مدیران و پیمانکاران برای به 
سرانجام رساندن پروژه های مهم وقابل افتتاح دراین شرکت 
گفت:حقیقتا اجرای طرح پیش تصفیه پساب فاضاب در مدت 
زمان ۱۰ماه و با چنین وسعتی کار بسیار بزرگی است که قابل 

تقدیر است.
وی در گفتگو با روابط عمومی و بین الملل هلدینگ پترو 
پالایش اصفهان عنوان کرد:در گذشــته خودم مشابه چنین 
طرحی را درکشور انجام دادم اما با چنین سرعتی که طرح پساب 
تصفیه در پترو پالایش اصفهان انجام شده است نبود و واقعا از 
بابت اینکه اقدامات عمرانی در هلدینگ پتروپالایش اصفهان با 
توان مدیریتی بالا و به صورت جهادی اداره می شود خرسندیم، 
تکمیل و بهره برداری پروژه های پالایشــگاه اصفهان پیش از 
اتمام موعد قرار داد برای این شــرکت و سهامداران آن  صرفه 
اقتصادی زیادی به همراه دارد،سود موفقیت در بهره برداری از 
طرح ها زودتر از موعد مقرر در همه ابعاد ازجمله اشــتغالزایی 

خود را نشان خواهد داد.
ســیدی،تصریح کرد: با توجه به بحــران آب موجود در 
اصفهان بهره برداری از طرح های آبی درصنایع و پترو پالایش 

اصفهان  ضروری است تا توسعه پایدار را شاهد باشیم.
وی در رابطــه بــا طرح انتقــال آب از دریــای عمان به 
پتروپالایش اصفهان گفت:این طرح یکی از مهمترین طرح های 
تامین آب برای صنایع در استان اصفهان به شمار میرود وماهم 
درصدد هستیم برای تامین نیاز آبی پالایشگاه اصفهان این طرح 

هرچه سریعتر به پایان برسد .
اعضای هیات مدیره و مدیر عامل محترم پالایشــگاه با 
جدیت به دنبال تحقق سند چشم انداز این شرکت تا پایان سال 
۱۴۰۵وانجام طرح های در نظر گرفته شــده دراین شرکت با 
بالاتریم کیفیت و اســتاندارد هستند تا توسعه پایدار و ارزش 

افزوده بالایی برای این شرکت و سهامداران آن محقق شود.
قطعا با پایان یافتن زودتــر از موعد طرح های عمرانی و 
عملیاتی در هلدینگ پتروپالایش اصفهان افزایش سود آوری 
برای سهامداران محقق خواهد شد وازاین منظر نگاه ویژه ای 

هم به کارکنان و پرسنل این شرکت خواهدشد.
سیدی، در بازدید از شرکت مشعل پویا که نگاهی تازه به 
اقتصاد دانش بنیان در پالایشــگاه اصفهان دارد گفت : قطعا با 
حمایت های صورت گرفته از ســوی مدیرعامل و همچنین 
اعضای هیات مدیره هلدینگ پتروپالایش اصفهان این شرکت 
نیز به یک قطب تامین محصولات داخلی پالایشگاهی در کشور 
تبدیل خواهد شد و ما به دنبال این موضوع هستیم تا با بی نیازی 
از تامین محصولات خارجی و سپردن کار به شرکت های دانش 

بنیان این مهم را تحقق بخشیم 

رتبه برترهلدینگ پتروپالایش اصفهان 
 درنخستین کنگره ملی اقتصاد دانش بنیان

 و توسعه کارآفرینی
در نخســتین کنگره ملی اقتصاد دانش بنیان و توســعه 
کارآفرینــی از دکتر محســن قدیــری مدیرعامل هلدینگ 

پتروپالایش اصفهان تقدیر بعمل آمد. 
نخســتین کنگره ملی اقتصاد دانش بنیان و توسعه کار 
آفرینی با حضور مدیران و مســئولان از نهادها و دستگاه های 
مختلف، وزارتخانه ها، مجلس شــورای اسامی، شرکت های 
دانش بنیان، فعالان اقتصادی و اساتید دانشگاه در مرکز همایش 

های بین المللی صدا و سیما برگزار شد.
مجید نادری نــژاد ،دراین کنگره بــا معرفی حوزه های 
دانش بنیان درهلدینگ پتروپالایش اصفهان؛ احداث پردیس 
فناوری نفت و انرژی نصف جهان را راهبردی برای توســعه و 
حمایت از شــرکت های دانش بنیان در صنعت نفت و انرژی 
عنوان کرد،صنایع بزرگ، با توجه به تحریم های ظالمانه، برای 
بر طرف کردن نیازهای خود به استفاده از ظرفیت شرکت های 
دانش بنیان روی آورده اند، و ما در شــرکت مشعل پویا سعی 
کردیم با ایجاد بستری برای استقرار این شرکت ها بتوانیم، این 

اهداف را به سرانجام برسانیم.
وی خطاب به مسئولان حاضر درهمایش گفت: در رابطه 
با شرکت های دانش بنیان بیشتر فکر کنید و نیازهای خود را 
از این طریق بر طرف نمایید و از حمایت آنان بیشتر تاش کنید.

  فراخوان استخدام و جذب نیرو 
 درهلدینگ پتروپالایش اصفهان تنها ازطریق
 سایت رسمی این شرکت صورت می گیرد 

به گزارش روابط عمومی هلدینگ پترو پالایش اصفهان، 
محمد ده بیدیان دراطاعیه ای رسمی اظهار داشت: هرگونه 
آگهی استخدام دراین شرکت ازطریق سایت رسمی هلدینگ 
 https://www.eorc.irپترو پالایش اصفهان به نشــانی
خواهد بود و اخباری که از طریق پیامک یا در فضای مجازی و 
سایت ها مبنی بر استخدام دراین شرکت منتشر میشود فاقد 

اعتبار بوده و مردم به آن توجه نکنند.
وی گفت: اخیرا برخی افراد سود جو اقدام به درج آگهی 
در مورد استخدام دراین شرکت نموده اند و از شهروندان بابت 
ثبت نام برای آزمون در پالایشگاه اصفهان مبالغی دریافت نموده 
اند؛لذا با کاهبرداری های صورت گرفته اعام میشود پالایشگاه 
اصفهان و شــرکت های زیر مجموعه آن برای هر گونه آزمون 
اســتخدامی و جذب نیرو در این شــرکت با همکاری مراجع 
ذیصاح و از طریق سایت رسمی هلدینگ پتروپالایش اصفهان 
اقدام به انتشار فراخوان عمومی برای این امر می نمایند و هیچ 
گاه برای جذب نیرو در فضای مجازی،سایت های غیر معتبر و 
غیر رسمی و یا ازطریق پیامک اطاعیه ای ارسال نخواهد کرد.
معاون سرمایه انسانی و توســعه مدیریت و مدیر روابط 
عمومــی و بین الملل هلدینگ پتروپالایــش اصفهان تاکید 
کرد:همشهریان محترم و عموم مردم ایران عزیز اسامی مراقب 
کاهبرداری افراد سودجو و فرصت طلب که با این گونه اقدامات 
قصد ضربه زدن به افراد و مخدوش نمودن جایگاه نظام مقدس 
جمهوری اسامی در اذهان عمومی هستند باشند وهیچ گاه 
مدارک و هویت خود را برای اشــخاص بدون هویت رســمی 

ومعتبر ارسال ننمایند.
 اتمام 11 طرح استراتژیک 

در پتروپالایش اصفهان گامی برای رسیدن به توسعه 

پایدار و متوازن؛طرح پالایشگاه اصفهان برای برطرف 
کردن ناترازی بنزین منجربه صادارت خواهد شد

رئیس دفتــر مدیریت پروژه های هلدینگ پترو پالایش 
اصفهان، با اشــاره به اینکه از زمان ورود دکتر قدیری به عنوان 
مدیر عامل پالایشگاه اصفهان ۱۲برنامه استراتژیک مبتنی بر 
توسعه پایدار و متوازن در این شرکت تعریف شد و متعاقب آن 
واحد PMO در این شــرکت راه اندازی شــد تا همه طرح ها 
منطبق با استراتژی جلو رود افزود:از آبان سال ۱۴۰۱طرح های 
و اســتراتژی برای انجام پــروژه در همه معاونت ها و بخش ها 
تعریف شــد در حالی که پیش از ان طرح ها فقط با محوریت 

معاونت مهندسی و توسعه پروژه انجام میشد .
مهندس علی موذنــی، در گفتگو با روابط عمومی و بین 
الملل هلدینگ پتروپالایش اصفهان، با اشاره به اینکه از سال 
گذشته طرح های توسعه متوازن شرکت با مدیریت PMO به 
تمامی معاونت ها بسط پیدا کرد و تعریف پروژه در تمامی بخش 
ها رخ داد گفت:با چشم اندازی که برای اجرای طرح ها در نظر 
گرفته شد نهایتا به تعریف ۴۷۰ پروژه درپترو پالایش اصفهان 

بر مبنای توسعه پایدار و متوازن رسیدیم.
 دسته بندی طرح های پالایشگاه اصفهان در قالب ۴ گروه

با افقی که برای انجام طرح های پترو پالایش اصفهان مد 
نظر قرار گرفت پروژه ها در۴ گروه دســته بندی شد که شامل 
طرح های خاتمه یافته، در حال اجرا ومتوقف شــده بود.لذا با 
استناد به ماده ۵۹ قانون اصاح مصرف انرژی پالایشگاه ملزم 
به ارتقاء ســطح کیفیت محصولات شــد و در این راستا ۱۲ 
اســتراژی برای اجرای ۴۵۴ برنامــه درقالب PMO  در پترو 
پالایش اصفهان لحاظ گردید،از ســال ۱۳۹۱ تمام طرح های 
پالایشگاه اصفهان در قالب یک سبد دسته بندی شد،تا قبل از 
ورود دکتر قدیری به پالایشــگاه اصفهان ۴ طرح شامل )واحد 
تقطیر۳،روغن گیر،خط لوله فاضاب شاهین شهر به پالایشگاه 

و واحد RO  در پالایشگاه اصفهان به پایان رسیده بود.
براســاس ماده ۵۹ قانون اصــاح الگوی مصرف انرژی و 
الزامات دولت برای اجرای استاندارد های بین المللی کیفیت 
در محصولات تولیدی پالایشگاه همچنین رسیدن به توسعه 
پایدار و متوازن پروژه های پترو پالایش اصفهان سطح بندی 

دردسته بندی های صورت گرفته طرح های آب و کیفی 
سازی در اولویت اول، طرح های انرژی در اولویت دوم طرح های 

توسعه و زیر ساخت نیز در اولویت سوم قرار دارد.
پایان1۲۶ طرح در پتروپالایش اصفهان  

با تاش های صورت گرفتــه ۱۲۶ طرح در پتروپالایش 
اصفهان به پایان رسیده است که ۱۳ طرح در شرکت های تابعه 
در بخش توسعه و زیر ساخت بوده است همچنین در پالایشگاه 
اصفهان در واحد مدیریت ایمنی و پدافند غیرعامل ۱۶ طرح به 

اتمام رسیده است.
همچنین در معاونت تولید یک طرح ،در معاونت توسعه 
و منابع انســانی ۲۶ طرح و در بخش برنامه ریزی، مهندسی و 
توســعه نیز ۷۱ طرح به اتمام رسیده است،۵۶ طرح دربخش 
پروژه های زیرساخت شامل احداث یوتیلیتی شمالی، سکوهای 
بارگیری LPG،فنس کشی و آسفالت محوطه های پالایشگاه، 
احداث طبقه ســوم مرکزی او۲، احداث ســاختمان شرکت 
سهروردی، احداث ساختمان مهندسی پروژه ها و غیره است .
 پایان1۶ طرح در بخش آب پالایشگاه اصفهان  

موذنی، با اشاره به اینکه ۸ طرح درپروژه های کیفی سازی 
به اتمام رســیده است افزود:این طرح ها شامل احداث تصفیه 

گازوئیل ، احداث و تکمیل مخازن پالایشگاه جنوبی،خدمات 
مشاوره ای وطرح توسعه پارک گوگردی است .

وی با اشاره به اینکه ۱۰ طرح نیزدر بخش سبد انرژی به 
اتمام رسیده اســت افزود: این طرح ها شامل مدرنیزه نمودن 
سیستم برق پالایشگاه، احداث ایستگاه فشار گازطبیعی، احداث 

بویلرهای جدید واکونومایزر )Economizer( است .
او با اشاره به اینکه ۱۶ طرح در بخش آب نیزدر پالایشگاه 
اصفهان به پایان رسیده است ادامه داد: احداث و تعویض خط 
انتقال آب از تاسیســات درچه به پالایشگاه اصفهان، احداث 
ایســتگاه پمپاژ و احداث سیستم تصفیه خانه پساب شاهین 
شهرو برج های خنک کننده AوB از جمله این طرح ها بوده 

است .
 پایان ۲۶ طرح  دربخش مدیریت منابع انسانی

در بخش طرح های ایمنی و HSE نیز۱۶ طرح شــامل 
شناسایی و سنجش برنامه ارتقاء سطح سامت روان کارکنان 
شرکت و خانواده ها یشان،مدیریت پایش سیستمی آلاینده 
های زیســت محیطی، واگذاری لجن های نفتی به ســیمان 
 اردســتان، خرید کمپرســور دِراگر و خرید فیلتر ایریونیت

 air unit  وغیره بوده است.
وی با اشــاره به اینکه دربخش مدیریت منابع انسانی ۲۶ 
طرح به پایان رسیده است که شامل طرح نظام پژوهش و نظر 
ســنجی کارکنان،طرح کانون ارزیابی، تدوین نظام پاداش و 
تشویق ، اجرای پروژه احداث، بازسازی و زیبا سازی محوطه ها 
ســاختمان ها، مراکز آموزشی و میادین، ساخت المان سردار 
شهید حاج قاسم سلیمانی، از فعالیت های انجام شده در این 
بخش است،درنمایشگاه دستاورد های اقتصادی تهران، پروژه 
پالایشگاه اصفهان در مورد برطرف کردن ناترازی بنزین مورد 
توجه نهاد رهبری، نهاد ریاست جمهوری و سایر شرکت ها قرار 
گرفت افزود: طبق برنامه ســند چشم انداز توسعه پالایشگاه 
اصفهان برنامه هایی که قرار است تا سال ۱۴۰۶ در این شرکت 
انجام شود ســبب خواهد شد نه تنها نا ترازی بنزین درکشور 

برطرف شود بلکه بتوانیم صادارت نیز انجام دهیم .
 تا سال 1۴۰۶ تولید بنزین یورو۵ با اکتان ۹1 

درپالایشگاه اصفهان به ۳1٫۶ میلیون لیترمی رسد
قراراســت تا سال ۱۴۰۶ تولید بنزین یورو۵ با اکتان ۹۱ 
درپالایشگاه اصفهان به ۳۱٫۶ میلیون لیتربرسد و گازوئیل یورو 
۵ با گوگرد زیر ۱۰PPM به ۳۲٫۸ میلیون در روز برســد. او با 
اشــاره به اینکه با اجرای این برنامه نه تنها می توانیم ناترازی 
بنزین را برطرف نماییم بلکه با اضافه کردن ۶ میلیون لیتر نفتای 
سبک کم گوگرد با اکتان ۶۷ می توانیم ۳۷ میلیون لیتر در روز 
بنزیــن با اکتان ۸۷ تولید نماییم که عاوه بر تامین نیاز داخل 
منجر به صادارت به کشورهای همسایه مانند افغانستان،هند، 
پاکستان وغیره که بنزین یورو۴ مصرف می کنند خواهد شد.

وی با اشاره به اینکه درمجموع هزینه های انجام شده برای 
پروژه های خاتمه یافته در پالایشگاه اصفهان ۲۰ همت است 
گفت:پیشرفت فیزیکی ۴۷۰ پروژه در دست اجرای پالایشگاه 
اصفهان حدود ۴۵ درصد است که قطعا تاپایان سال ۱۴۰۵ به 
اهداف تعیین شــده خواهیم رســید،برای اجرای پروژه های 
پالایشگاه ۵هزار و۴۹۲ نفر مشغول به کارهستند،تا پایان امسال 
۱۱ پروژه درپترو پالایش اصفهان به طورکامل به بهره برداری 
می رســد که شامل پروژه پیش تصفیه پساب شهری شاهین 
شــهر، اتمــام ۳مخــازن آب اســتراتژیک ۳۰۰ هزارمتــر 
مکعبی،تعویض ونوسازی خطوط لوله آب آتش نشانی در ناحیه 

یک،پروژه سیستم بازیابی گاز LPG، اتمام پروژه زمین تمرین 
آتش نشانی، اتمام پروژه پارکینگ طبقاتی با ظرفیت ۲ هزارو 
۵۰۰ خودرو،اتمام پروژه سایت مدیریت پسماند،اتمام پروژه 
ایستگاه تلمبه خانه آتش نشــانی،اتمام پروژه تصفیه پساب 
صنعتی جنوب، اتمام پروژه آب دمین پالایشگاه جنوبی، اتمام 
پروژه واحد تولید بخار پالایشگاه جنوبی از جمله این پروژه ها 

است .
 معاون هوش مصنوعی

 هلدینگ پتروپالایش اصفهان خبرداد:
تا مرداد ماه سال آینده ۵۰ پروژه هوش مصنوعی 

در پتروپالایش اصفهان به اتمام می رسد
معاون هوش مصنوعی هلدینگ پتروپالایش اصفهان، با اشاره 
به اینکه معاونت هوش مصنوعی در پالایشگاه اصفهان از شهریور ماه 
به صورت رســمی فعالیت خود را آغازکرد گفت:بر اســاس سند 
راهبردی برنامه های این معاونت در۱۲ فصل هدف گذاری شده اند 
که تمامی قسمت های این شرکت ازهوشمند مصنوعی بهره مند 
خواهند شــد.به گزارش روابط عمومی وبین الملل هلدینگ پترو 
پالایش اصفهان مهندس منصورخادمی، با اشــاره به اینکه درحال 
حاضر۵۰ طرح در این شرکت در دست اجرا است تصریح کرد: اجرای 
طرح میزخدمت در بخش منابع انسانی به وسیله هوش مصنوعی از 
جمله طرح های مورد اجرا در پتروپالایش اصفهان است که  به زودی 
به مرحلــه اجرا می رســد، در قالب این طرح با اســتفاده ازچت 
بــات)chatbot( تعامل گفتاری میان بخش های مختلف رخ می 
دهد و کارکنان می توانند ســوالات خود را مطرح و پاسخ مناسب 
دریافت نمایند.وی درگفتگو با روابط عمومی و بین الملل هلدینگ 
 HSE ، پتروپالایش اصفهان افزود: همچنین بخش مدیریت دانش
)مدیریت ایمنی و بهداشت و محیط زیست( و آتش نشانی نیز از میز 
خدمت هوش مصنوعی بهره مند خواهند شد.او با اشاره به اینکه به 
وسیله فناوری هوش مصنوعی طرح کنترل تردد درشهرک شهید 
منتظری و پالایشگاه اصفهان به اجرا در می آید گفت : با اجرای این 
طرح ضریب امنیت بــالا خواهد رفت واز نفوذ افرادی که مرتبط با 
مجموعه نیســتند جلوگیری به عمل خواهد آمد ،دیگر طرح مورد 
اجرا در پترو پالایش اصفهان اجرای طرح سیستم ایمنی با استفاده 
ازهوش مصنوعی برای واحد های عملیاتی و تجهیزات است که در 
موارد خاص نظیرکنترل آتش برای نیروها، تجهیزات و لوازم مورد 
نیازوهمچنین شرایط استحفاظی و ناایمن پیگیری و رد یابی انجام 
میشــود .معاون هوش مصنوعی هلدینگ پتروپالایش اصفهان، با 
اشاره به اینکه برای کنترل تردد در شهرک شهید منتظری نیزطرح 
کنترل تردد به صورت ویژه اجرا می شود تصریح کرد: طرح دیگری 
که در معاونت هوش مصنوعی پالایشگاه طراحی شده است  استفاده 
از هوش مصنوعی در کوره ها است تا بتوانیم میزان شعله کوره ها را 
کنتــرل کنیم .وی با اشــاره به اینکه برای انجــام ۵۰ طرح هوش 
مصنوعــی در پترو پالایش اصفهان هزینــه ۳۰۰ میلیارد تومانی 
اختصاص یافته اســت افزود: طرح دیگری کــه در معاونت هوش 
مصنوعی به آن توجه شده طرح برندینگ )Branding( این شرکت 
دربین مردم ومسئولان است تا بتوانیم تفکرات اشتباه که در مورد 
این شرکت و آلاینده بودن آن در بین مردم رواج یافته است را اصاح 
کنیم.مهندس خادمی به این نکته اشاره کرد که استفاده از ربات های 
راهنما از دیگر برنامه های معاونت هوش مصنوعی در پالایشــگاه 
اصفهان است که با دقت برای آن برنامه ریزی شده است،به این مسئله 
واقف هستیم که با استفاده ازفناورهای نو ظهورباید شرایط بی خطررا 
در شرکت را به خوبی حفظ نماییم و ما در تمامی آیتم هایی که در 
این بخش وجود دارد همه جوانب را مد نظر قرار داده ایم ،برنامه های 
هوش مصنوعی در پترو پالایش اصفهان در دو کمیته کارشناسی 
وکمیته عالی با حضور مدیرعامل و معاونین شرکت  با در نظر گرفتن 
تمامی ابعاد و شرایط مورد بررسی قرارمی گیرد وسپس به مرحله 
اجرا می رسد.  وی با اشاره به اینکه تا مرداد ماه سال ۱۴۰۳ تمامی 
۵۰ طرح هوش مصنوعی در پترو پالایش اصفهان به اتمام می رسد 
افزود:بعد از اتمام این طرح ها به ســراغ  طرح های پیچیده بعدی 

خواهیم رفت.

خرسندیم که با تلاش ها و پیگیری های مستمر دکتر قدیری مدیر عامل هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان، اقدامات و طرح های عمرانی پیش بینی شده این هلدینگ نه تنها زودتر از موعد 

مقرر بلکه با کیفیت و با بالاترین سطح استاندارد  به مرحله بهره برداری رسیده اند
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در پاره ای متون به اســتناد احادیث گوناگونی که در دست 
است، ذوالقرنین را فرشته دانسته اند و یا به این وجه نیز پرداخته اند.

اشاره: در ســوره مبارکه کهف، از فردی به نام ذوالقرنین یاد 
شده که ظاهراً نام او نیست و در طول قرن ها درباره اش بحث ها شده 
که او کیست؟ این نوشتار فارغ از تحقیقات تاریخی و زبان شناسی، 
عمدتاً از چشم انداز متون روایی و تفسیری به پیگیری اخبار مرتبط 
با ذوالقرنین پرداخته است و از این روی با طبقه بندی روایات فراوان 
در این باب، چند احتمال را بررسی کرده است: آیا او پادشاه بود؟ آیا 
پیامبر بود؟ آیا فرشته بود؟ اگر قرن به معنی شاخ است، معنی اش 
چیست؟ منابع تلخیص شده این نوشتار هم از متون اهل سنت است 

و هم از متون شیعیان.
فیض کاشانی در تفسیر صافی )ج ۲، ص ۲۵۹( حدیثی از امام 
باقر )ع( می آورد که حضرت فرمود: »ان ذالقرنین لم یکن نبیاً، ولکنّه 
کان عبداً صالحاً احب الله فاحبه و نصح لله فنصحه الله و انما سُمی 
ذاالقرنین لانهّ دَعا قومه، فضربوه علی قرنه، فغاب عنهم حیناً ثم عاد 
الیهم فضرب عَلی قرنه الآخر و فیکم مثله: ذوالقرنین پیامبر نبود، 
بلکه بنده ای صالح بود که...« تفــاوت عمده این حدیث با روایات 
پیشین تنها در گوینده آن است که به امام باقر )ع( منسوب است و 

روایات پیشین به امیرالمؤمنین )ع(.
مضمون این حدیث به صورت کامل یا ناقص و با اختافاتی 
چند در الفاظ، در متون بسیار زیاد تکرار شده است که همگی دلالت 
بر ضربت خوردن دوگانة ذوالقرنین است. گرچه در برخی از آن ها 
تصریح نشــده که او را بدین سبب ذوالقرنین نامیدند؛ از آن جمله 
اســت حدیثی که صحابی ارجمند جابر بن عبدالله انصاری روایت 
می کند و ما در اینجا تنها بخشــی از آن ذکر می کنیم و در بخش 

آینده، تمامش را می آوریم:
جابر گوید: از پیامبر )ص( شنیدم که می فرمود: »انّ ذالقرنین 
کان عبداً صالحاً جعله الله عزوجل حجهً علی عباده. فدَعا قومه الی 
الله و امرَهم بتقواه. فضربوه عَلی قرنه؛ فغاب عنهم زماناً حتی قیل: 
ماتَ او هلکَ بایَّ وادا سَلک! ثم ظهر و رجع الی قومه، فضربوه علی 
قرنه الآخر و فیکم من هو علی سنته...: ذوالقرنین بنده شایسته ای 

بود که خداوند او را حجت بر بندگانش قرار داده بود.
او قوم خود را به سوی خداوند فراخواند و به تقوای الهی فرمان 
داد؛ اما آن ها بر یک ســوی سرش زدند. او نیز چندان از دید آن ها 
پنهان گردید که گفتند: مرده یا در بیابانی که می رفت، هاک شده! 
ســپس دوباره ظاهر شد و به سوی قومش بازگشت. پس بر سمت 
دیگر سرش زدند و در میان شما نیز کسی هست که بر شیوه او رفتار 
می کنــد...« این روایت عینــاً در نورالثقلین )ج ۳، ص ۲۹۴(، کنز 
الدقائق )ج ۸، ص ۱۴۶(، نفس المصدر و الموضع )ص ۳۹۴، حدیث 

۴(، البرهان )ج ۳، ص ۶۶۳( و... آمده است.
مشابه این حدیث، روایتی است که ابن عساکر در تاریخ مدینه 
دمشق )ج ۱۷، ص ۳۵۹( از قول حضرت امیر )ع( می آورد که درباره 
ذوالقرنین فرمود: »انهّ دَعا قومه الی الله. فضربوه علی قرنه، فغبر زماناً. 
ثم بعثه الله عزوجل الهم فدعاهم الی الله عزوجل. فضربوه عَلی قرنه 
الآخر. فهلک بذلک قرناه: او قومش را به سوی خدا فراخواند؛ اما آن ها 

بر یک سمت سرش زدند، پس روزگاری از میانشان نهان شد.
سپس خداوند او را به سوی ایشان برانگیخت و باز آن ها را به 
خدا فرا خواند. آن ها نیز بر سمت دیگر سرش زدند و بدین ترتیب 
دو طرف سرش از بین رفت.« این روایت عیناً در نهج السعاده )ج ۲، 
ص ۴۲۹( آورده شــده، جز آنکه به جا »فغبر«، در اینجا »فغیب« 

)نهان شد( ذکر شده است.
ابن بطریق اسدی )متوفای ۶۰۰ ق( در العمده )ص ۲۶۶( از 
آن حضرت روایت می کند: »کان ذوالقرنین رجاً ناصحاً لله عزوجل 
فدعا قومه الی الله، فضربوه علی قرنه. ثم دعاهم الی الله فضربوه علی 
قرنه، فمات: ذوالقرنین... قومش را به سوی خداوند فرا خواند، بر یک 
سمت سرش زدند. سپس دوباره ایشان را به سوی خدا فرا خواند، 

بر یک سمت سرش زدند، در نتیجه درگذشت.«
ج( شاخ ها

ســومین نکته ای که در مورد ذوالقرنین قابل طرح اســت، 
موضوع شاخ های اوست؛ چه، »قرن« به معنی شاخ است و ذوالقرنین 
از یک لحاظ به معنای »دارندة دو شــاخ« است. گرچه در مبحث 
پیشین کم و بیش بیان شد که در بیان اهل بیت )ع(، از شاخ ها به 
گونه دیگری تعبیر شده است، مفسران قدیم به مواردی از قبیل شاخ 
واقعی، شــاخمانند، برآمدگی دو طرف ســر، دوشاخه بودن تاج، 
داشتن دو گیسو، دو قرن )سی ساله( سلطنت و... اشاره کرده اند که 

از تکرارشان خودداری می ورزیم و تنها به سراغ احادیث می رویم:
عیاشــی از قول اصبغ بن نباته روایتی نقل می کند که، چون 
چگونگی طرح شدنش را حذف کرده، نخست این بخش را از نوشته 

ابوجعفر اسکافی )متوفای ۲۲۰ ق( در کتاب المعیار و الموازنه )ص 
۲۹۸( می آوریم. او می نویســد:، چون ابن الکواء شنید که علی ]ع[

می گوید: »سلونی قبل ان تفقدونی...: از من بپرسید پیش از آنکه 
مرا نیابید«، برخاست و گفت: »ای امیر مؤمنان، آیا از شما بپرسم؟« 
فرمود: »بپرس برای دانستن و نه عیب جستن؛ و از چیزی بپرس که 
به دردت بخورد و آنچه به دردت نمی خورد، رها کن!« ابن کواء چند 
پرسش کرد تا اینکه به نوشته عیاشی )ج ۲، ص ۳۳۹( گفت: »ای 
امیر مؤمنان، ذوالقرنین فرشته بود یا پیامبر؟ و شاخهایش آیا زر بود 
یا سیم؟« حضرت فرمود: »انهّ لم یکن النبی و لا مَلکَ، و لم یکن قرناهُ 
ذهب و لا فضه، ولکنه کان عبداً احب الله فأحبه، و نصح لله فنصح له، 
و انما سُمّی ذوالقرنین لانهّ دَعا قومه فضربوه علی قرنه، فغاب عنهم، 
ثم عاد الیهم فدعاهم فضربوه بالسیف عَلی قرنه الآخر و فیکم مثله: 
او نه پیامبر بود نه فرشته، و شاخهایش نه طا بود نه نقره؛ بلکه بنده ای 
بود که خدا را دوست داشت، خدا هم او را دوست داشت... از این رو 
ذوالقرنین نامیده شد که قومش را ]به راه حق[فراخواند، بر یک طرف 
ســرش زدند، پس رفت و از دیدشان نهان شد. سپس به نزدشان 
بازگشت و آن ها را فراخواند؛ این بار با شمشیر بر سمت دیگر سرش 

زدند و در میان شما کسی، چون او هست.«
و این همان حدیثی اســت که پیشــتر بخش هایی از آن و 
مشــابهاتش را آوردیم؛ و همان است که ابوالفتوح در روض الجنان 
)ج ۱۳، ص ۲۶( آورده که حضرت درباره شاخ های ذوالقرنین فرمود: 
»نه از زر بود و نه از ســیم، ولکــن او قوم را دعوت کرد با توحید...« 
همین حدیث در البرهان )ج ۳، ص ۶۵۹( آمده اســت و در مآخذ 
دیگر تکرار شده است؛ از جمله: کمال الدین )ص ۳۹۴(، تفسیر شیخ 
مفید )ج ۱۴، ص ۳۸۳(، مجمع البیان )ج ۶، ص ۷۵۶(، تفسیر صافی 
)ج ۳، ص ۲۵۹(، منهج الصادقین )ج ۵، ص ۳۶۳(، نورالثقلین )ج 
۳، ص ۲۹۴(، جوامــع الجامع )ج ۴، ص ۱۳۹( و... قطب راوندی در 
قصص الانبیا )ص ۱۲۰، حدیث ۱۲۱( شبیه این حدیث را به نقل 

از ابوحمزه ثمالی )ج ۱، ص ۲۴۰( از قول امام باقر )ع( می آورد.
در تفسیر عیاشی )ج ۲، ص ۳۴۰( حدیث دیگری از امام علی 
)ع( به نقــل از ابنالورقاء آورده که می گویــد از آن حضرت درباره 
شاخ های ذوالقرنین پرسیدم؛ حضرت فرمود: »لعلک تحسب کان 
قرنیَه ذهباً او فضه و...: شــاید گمان می کنی که دو شاخش طا یا 

نقره بود...« تا پایان حدیث که آمد.
در همین زمینه شایسته است به حدیثی توجه شود که متقی 
هندی )متوفای ۹۷۵ ق( در کتاب کنزالعمّال )ج ۲، ص ۵۶۵( از امام 
علی )ع( روایت کرده است که، چون از ایشان پرسیدند: »ذوالقرنین 
پیامبر بود یا فرشته؟« فرمود: »لم یکن واحداً منهما، کان عبدالله 
احب الله، فاحبه الله؛ و ناصح الله فنصحه الله. بعثه الله الی قوم یدعوهم 
الی الهدی، فضربوه علی قرنه الایمن. ثم مکث ما شــاء الله، ثم بعثه 
الله الی قومه یدعوهم الی الهدی؛ فضربوه علی قرنه الایسر، و لم یکن 
له قرنان کقرنیَ الثّور: هیچ کدام از این ها نبود. بنده خدا بود که خدا 
را دوست داشــت، خدا هم دوستش داشت... او را به سوی قومش 
برانگیخت تا آن ها را به هدایت فرا بخواند که بر سمت راست سرش 
زدند. سپس تا زمانی که خدا خواست، درنگ کرد؛ آنگاه باز خدا او را 
به سوی قومش فرستاد تا آن ها را به هدایت فرا بخواند، که ]این بار[
بر سمت چپ سرش زدند؛ و او هرگز دو شاخ همچون شاخ های گاو 

نداشت.«
د( آیا ذوالقرنین پیامبر بود؟

میبدی در کشــف الاسرار )ج ۵، ص ۷۳۵( می نویسد: قومی 
گفتند: پیغامبر بود؛ اما نه مرسَل بود؛ و این قول به صحت و صواب 
نزدیکتر اســت؛ و در خبری آمده است که رسول خدا )ص( گفت: 
»لا ادری اکان ذوالقرنیــن نبیــاً ام لا«! در الغارات )ج ۲، ص ۷۴۴( 
آمده: »لا ادری اَ ذوالقرنین نبیاً کان ام لا!« و حاکم نیشــابوری در 
مســتدرک )ج ۲، ص ۱۴( آورده: »و ما ادری ذوالقرنین نبیاً کان ام 
لا!« و در فتح الباری )ج ۶، ص ۲۷۱( آمده: »لا ادری ذوالقرنین کان 
نبیاً او لا!« ســیوطی در درالمنثور )ج ۴، ص ۲۴۰( این حدیث را از 
قول آن حضرت چنین روایت می کند که: »ما ادری اَ ذوالقرنین کان 
نبیاً ام لا: نمی دانم که ذوالقرنین پیامبر بود یا نه!« و در همان جا از 
قول ابن عباس می آورد: »کان ذوالقرنین نبیا: ذوالقرنین پیامبر بود.« 
ابوالفتوح در روض الجنان )ج ۴، ص ۱۴۲( می نویســد: »قیل کان 
نبیا: می گویند که او پیامبر بود.« ابن ابی شیبه کوفی در المنصف )ج 
۷، ص ۴۶۸( و ابن کثیر در البدایه و النهایه )ج ۲، ص ۱۷۲( از قول 
عبدالله بن عمرو می آورند که: »ذوالقرنین نبی بود.« همین قول را 
شیخ طوسی )متوفای ۴۶۰ ق( در تبیان )ج ۷، ص ۸۸( البته به نقل 
از عبدالله بن عمر می آورد و می نویســد: حســن ]بصری[گوید: 
»ذوالقرنین پیامبر بود؛ زیرا خداوند با او سخن گفت، همانگونه که 
با پیامبران ســخن گفت.« قرطبی نیز در جامع الاحکام القرآن )ج 
۱۱، ص ۴۶( می نویســد: »گفته اند او پیامبری بود که خداوند به 

دستش زمین را فتح کرد.« ابن حجر عسقانی در فتح 
الباری )ج ۶، ص ۲۷۱( از قول فخر رازی می نویســد: 
»کان ذاالقرنین نبیا«. محقق بحَرانی در حدائق الناضره 
)ج ۱۷، ص ۲۷۲( می نویســد گفته می شود: »انهّ نبی 
مرسل الی نفســه« و دلیلش آنکه خداوند او را در کنار 
پیامبران یاد کرده اســت! در تــاج التراجم )ج ۳، ص 
۱۳۳۱( نیز اشــاره شده که: گروهی گفتند ذوالقرنین 

پیغمبر بود.
ابوحمزه ثمالی در تفســیرش )ج ۱، ص ۲۴۰( از 
امام باقر )ع( روایت می کند که: »انّ الله لم یبعث انبیاء 
ملوکاً فی الارض الا اربعه بعد نوح: اولهم ذوالقرنین و اسمه 
عیاش، و داود، و سلیمان، و یوسف. فامّا عیاش فملک ما 
بین المشرق و المغرب...: خداوند هیچ پیامبری که در 
زمین پادشاه باشد برنینگیخت، مگر چهار تن را پس از 
نوح: نخستین ایشان ذوالقرنین بود که عیاش نام داشت، 
و داوود و سلیمان و یوسف. عیاش )ذوالقرنین( از شرق 
تا غرب ]جهان[فرمانروایــی می کرد.« این حدیث در 
مراجع دیگر نیز آمده است؛ همچون: خصال )ج ۳، ص 
۲۹۵(، تفســیر عیاشی )ج ۲، ص ۳۴۰( بحارالانوار )ج 
۱۲، ص ۱۸۱ و ۲۶۵؛ ج ۱۴، ص ۲(، کنزالدقائق )ج ۸، 

ص ۱۴۷(، نورالثقلین )ج ۱، ص ۲۵۳( و...
عیاشی در تفســیرش )ج ۲، ص ۳۵۰( حدیث 
ابوحمزه ثمالی از امام باقر )ع( را اینگونه روایت می کند: 
»کان اســم ذوالقرنین عیــاش، و کان اول الملوک من 
الانبیا، و کان بعد نوح و کان ذوالقرنین قد ملک ما بین المشــرق و 
المغرب: نام ذوالقرنین عیاش بود و او نخستین شاه از میان پیامبران 
بود. پس از نوح می زیســت و از شرق تا غرب ]جهان[فرمانروایی 

می کرد.«
تردیدی نیست که بر پایه دیدگاه شیعی به حدیثی که میبدی 
و ســیوطی از پیامبر اکرم )ص( آورده اند، نمی توان اطمینان کرد؛ 
چرا که متضمن نوعی بی خبری آن حضرت از موضوعی است. روایت 
ابوحمزه نیز با انبوه روایاتی که از امام علی )ع( آوردیم و در آن نبوت 
ذوالقرنین مردود شمرده بود، منافات دارد؛ از آن جمله است روایتی 
که ابن عســاکر در تاریخ دمشق )ج ۱۷، ص ۳۳۵( و محمودی در 
نهج السعاده )ج ۲، ص ۶۲۹( از قول آن حضرت آورده اند که درباره 
ذوالقرنین فرمود: »لم یکن نبیاً و لا رسولا: او نه نبی بود و نه رسول« 
و برای پرهیز از تکرار، خوانندگان را به بخش پیشین ارجاع می دهیم. 
تنها به ذکر این روایت از آن حضرت بســنده می کنیم که: »لیس 
بمَلکَ و لا نبی، ولکن کان عبداً صالحا: نه فرشــته بود و نه پیامبر، 
بلکه بنده شایسته ای بود.« زبده التفاسیر )ج ۴، ص ۱۴۳( و منهج 

الصادقین )ج ۵، ص ۳۶۳(.
شــیخ صدوق در خصال )ج ۱، ص ۲۴۸( پس از نقل روایت 
ابوحمزه ثمالی )که لفظ »اولهم« را ندارد(، می افزاید: نویسنده گوید: 
این خبر همین گونه ]به ما[رسیده و مطلب درستی که نگارنده درباره 
ذوالقرنین به آن باور دارد، این اســت که او پیامبر نبود و تنها بنده 
صالحی بود که خدا را دوســت داشت... و امیر مؤمنان )ع( فرمود: 
»فیکم مثله«. ذوالقرنین پادشاهی برانگیخته بود، نه رسول بود و نه 
نبی؛ همان طور که طالوت پادشاه بود. به فرموده قرآن: »و قال لهم 
نبیهم انّ الله قد بعثَ لکم طالوت ملکا« )پیامبرشان به ایشان گفت: 
همانا خداوند طالوت را به پادشاهی شما برانگیخت. بقره، ۲۴۷( و 
اجازه داده که نام او با اینکه پیغمبر نبود، در کنار نام پیامبران برده 
شــود؛ همان طور که اجازه داد ابلیس با آنکه فرشته نبود، در شمار 
فرشتگان نام برده شود: »و اذ قلنا للمائکه اسجدوا لآدم فسجدوا الا 
ابلیس« )یاد کن آنگاه که به فرشتگان گفتیم: »به آدم سجده کنید« 
]همه[ســجده کردند، مگر ابلیس. کهف، ۵۰(. جزائری در قصص 

)ص ۱۴۳( همین را تکرار کرده است.
ســیوطی در درالمنثور )ج ۴، ص ۲۴۱( و شــوکانی در فتح 
القدیر )ج ۳، ص ۳۰۹( آورده اند که کســی از امام علی )ع( پرسید: 
»آیا ذوالقرنین نبی بود؟« حضرت فرمود: از پیامبرتان )ص( شنیدم 
که می فرمود: »هو عبدٌ ناصح الله فنصحه: او بنده خیرخواهی بود و 

خدا نیز برایش خیرخواهی کرد.«
میبدی در کشف الاسرار )ج ۵، ص ۷۳۵( می نویسد: قومی 
گفتند: پیغامبر نبود؛ اما مردی به سامان بود، نیکمرد، ناصح، ملکی 
عادل و فاضل؛ و خطاب قلنا یا ذاالقرنین به معنی الهام است؛ چنانک 
گفت: »اوَحی ربــک الی النّحل« )پروردگارت به زنبور وحی کرد. 
نحل، ۶۸(، »یا مریم اقنتی لربک« )ای مریم، با فروتنی از پروردگارت 
فرمانبرداری کن. آل عمران، ۴۳(. ابن کثیر نیز در البدایه و النهایه 
)ج ۲، ص ۱۲۵( به استناد آیه »قلنا یا ذاالقرنین«، نخست می نویسد: 
»کســی که خدا با او ســخن می گوید، باید نبی باشد«، آنگاه قول 
دارقطنی را می آورد که: »فرشته ای... بر ذی القرنین نازل می شد...«

هـ( آیا ذوالقرنین فرشته بود؟
در پاره ای متون به اســتناد احادیث گوناگونی که در دست 
است، ذوالقرنین را فرشته دانسته اند و یا به این وجه نیز پرداخته اند. 
از جمله سیوطی در درالمنثور )ج ۴، ص ۲۴۱( روایت می کند که: 
»ذاالقرنیــن ملکٌ من المائکه اهبطهُ الله الی الارض و آتاهُ من کلّ 
شیءٍ سببا: ذوالقرنین فرشته ای از فرشتگان بود که خداوند او را به 
زمین فرســتاد و هر گونه وسیله ای در اختیارش نهاد« و همان جا 
می آورد که علمای یهود از پیامبر )ص( درباره ذوالقرنین پرسیدند، 
حضرت فرمود: »ملکٌَ مَسَــحَ الارض بالاسباب: فرشته ای بود که 
زمین را با اسباب و وسایلی پیمود.« این روایت عیناً در جامع الاحکام 
قرطبی )ج ۱۱، ص ۴۶( و فتح القدیر )ج ۳، ص ۳۱۰( آمده اســت. 
طبری در جامع البیان )ج ۱۶، ص ۲۳( روایت می کند: »مَلکٌ مسحَ 
الارض من تحت ها بالاسباب«. در معانی القرآن )ج ۴، ص ۲۸۴( و 
المواعظ و الاعتبار )ج ۱، ص ۱۴۷( نیز بدین صورت روایت شــده 

است.
مقریزی در المواعظ و الاعتبار )ج ۱، ص ۲۴۲( از قول وهب 
بن منّبه می آورد که: »ذوالقرنین فرشته بود و به او وحی نمی شد.« 
سیوطی با اسناد متعدد می آورد که، چون خلیفه دوم شنید مردی 
کســی را صدا می زد: »ای ذوالقرنین!« گفت: »شــما به اســامی 
پیامبران نامگذاری می کردید، اکنون دیگر به نام فرشتگان چه کار 

دارید؟« )درالمنثور، ج ۴، ص ۲۴۱(.
این ماجرا در مفاتیح الغیب )ج ۷، ص ۴۹۴( و بحارالانوار )ج 

۶۰، ص ۳۱۳( نیز آمده اســت. مقریزی در همان کتاب )ص ۱۵۴( 
گفتار جاحظ را نقل می کند که: »ذوالقرنین مادرش انسان و پدرش 
از فرشــتگان بود و از این رو، چون عمر شــنید کــه.« این قول در 

بحارالانوار )ج ۶۰، ص ۳۱۳( نیز آمده است. 
عامه طباطبایی گفتار جاحظ را به نقل از کتاب الحیوان در 
تفسیر المیزان )ج ۱۳، ص ۵۱۱( می آورد. قرطبی هم در تفسیرش 
)ج ۱۱، ص ۴۶( شبیه ماجرای مذکور را می آورد و می گوید علی )ع( 
فرمود: »آیا نامگذاری تان به اسامی پیامبران کافی نبود، اکنون سراغ 
فرشتگان رفته اید؟« یکی از اقوال درباره ذوالقرنین را تفسیر زبده 
التفاســیر )ج ۴، ص ۱۴۳( ایــن چنین نوشــته: »و قیل ملکَاً من 

المائکه: گویند فرشته ای از فرشتگان بود.«
وجود چنین نگرش هایی را در نحوه پرسش هایی که از امام 
علی )ع( شده، می توان دریافت: شیخ صدوق در کمال الدین )ص 
۳۹۳( روایــت می کند که عبــدالله بن کوّاء از علی )ع( پرســید: 
»ذوالقرنین پیامبر بود یا فرشته؟« حضرت فرمود: »لم یکن نبیاً و لا 
ملکا... ولکنــه کان عبداً احب الله فأحبــه الله...: نه پیامبر بود و نه 
فرشته...، بلکه بنده ای بود که خدا را دوست داشت، خدا نیز دوستش 
داشت...« و این آغاز حدیثی است که در بخش های پیشین آوردیم 
و در متون دیگر نیز آمده اســت: تفسیر عیاشی )ج ۲، ص ۳۳۰(، 
تفسیر شیخ مفید )ج ۱۴، ص ۳۸۳(، احتجاج )ج ۱، ص ۳۴۰(، علل 
الشرایع )ج ۱، ص ۲۹(، روض الجنان )ج ۱۳، ص ۲۶(، فتح الباری 

)ج ۶، ص ۲۷۱( و کنزالعمال )ج ۱، ص ۲۵۴(.
ابوجعفر اسکافی در المعیار و الموازنه )ص ۲۹۸( گفتار ابن کواء 
و پاســخش را چنین آورده: »از ذوالقرنین بگو که آیا پیامبر بود یا 
فرشته؟« و حضرت فرمود: »لیس واحد منهما، ولکن کان عبداً نصح 
الله فنصح الله له، و احب الله فاحبه: هیچ کدام از اینها، بلکه بنده ای 
بود که برای خدا خیرخواهی کرد، خدا نیز برایش خیرخواهی کرد. 

او خدا را دوست داشت، خدا نیز دوستش داشت.«
در کتاب عجایب امیرالمؤمنین )ع( )ص ۲۱۸( پاسخ حضرت 
به این صورت آمده است: »لا نبی و لا ملک، کان عبدالله صالحاً، احب 
الله فأحبه...: نه پیامبر بود و نه فرشته، بنده صالح خداوند بود که خدا 
را دوســت داشت...« در تفسیر فخر رازی )ج ۱۱، ص ۱۶۴( و الزام 
الناصــب )ج ۲، ص ۲۷۴ و ۳۲۳( به صورت: »لا ملک و لا نبی، کان 

عبداً صالحاً« آمده است.
شــیخ صدوق در معانی الاخبار )ص ۲۰۷( از قول امام صادق 
)ع( می آورد که: »انّ ذاالقرنین لم یکن نبیاً و لا ملکا و انمّا کان عبداً 
احب الله فأحبه الله، و نصح الله فنصحه الله و فیکم مثله: ذوالقرنین 

نه پیامبر بود و نه فرشته. بنده ای بود که خدا را دوست داشت...«
مجلسی در بحارالانوار )ج ۱۰، ص ۲۶۶( از قول علی بن جعفر 
)ع( آورده کــه از برادر بزرگوارش امام موســی کاظــم )ع( درباره 
ذوالقرنین پرسید که: »عبداً کان ام ملکَا: بنده بود یا فرشته؟« و در 
نسخه دیگر پاورقی آمده: »نبیاً کان ام ملکا: پیامبر بود یا فرشته؟« 
و حضرت در پاسخ فرمود: »عبد احب الله فأحبه، و نصح لله فنصحه 
الله: بنده ای بود که خدا را دوست داشت، خدا نیز دوستش داشت، 

و برای خدا خیرخواهی کرد، خدا نیز برایش خیر خواست.«
ث بود؟ و( آیا ذوالقرنین مُحَدَّ

فیض کاشانی در تفسیر صافی )ج ۳، ص ۳۸۵( و تفسیر اصفی 
)ج ۲، ص ۸۱۲( می نویسد: »رسول کسی است که فرشته برایش 
ظاهر می شود و با او سخن می گوید؛ نبی کسی است که فرشته را در 
خواب می بیند و چه بسا نبوت و رسالت در کسی جمع می شود؛ و 
محدّث کسی است که صدای فرشته را می شنود و او را نمی بیند.« 
این معنی عیناً در تفســیر نورالثقلین )ج ۲، ص ۵۱۱( آمده است. 

همو در تفسیر صافی )ج ۳، ص ۳۸۵( می نویسد: 
از امام سجاد )ع( روایت شده که فرمود: »کان علی بن ابی طالب 
محدّثا: علی بن ابی طالب محدث بود.« پرسیده شد: »چه کسی با 
او ســخن می گفت؟« فرمود: »ملکَ یحدثه: فرشته ای با او سخن 
می گفت.« پرسش شد: »آیا او نبی یا رسول بود؟« فرمود: »لا، ولکن 
مَثَلهَُ صاحب سلیمان، و مثل صاحب موسی، و مثل ذی القرنین: نه، 
بلکه مَثَل او مانند مثل رفیق ســلیمان اســت و رفیق موســی و 
ذوالقرنین.« فیض می نویسد: منظور حضرت از »صاحب سلیمان«، 
آصف بن برخیاست و منظورشان از »صاحب موسی«، یوشع بن نون 

است.
ابن کثیــر در البدایه و النهایه )ج ۲، ص ۱۲۷( از همان امام به 
نقل از فرزند بزرگوارش حضــرت باقر )ع( در خبری طولانی نقل 
می کند که: »انّ ذالقرنین کان له صاحب من المائکه یقال له رناقیل: 
ذوالقرنین دوستی از میان فرشتگان داشت که نامش رناقیل بود.« 
در همان کتاب )ص ۱۲۵( از قول دارقطنی در کتاب اخبار نوشته 
شده: فرشته ای به نام »رباقیل« )رفائیل( بر ذی القرنین نازل می شد 
و در پاورقی کتاب آمده که ثعلبی نام فرشته را »رفائیل« و درّالمنثور 

»زرفائیل« نوشته اند.
ابن عساکر در تاریخ مدینه دمشق )ج ۱۷، ص ۳۴۶ ـ ۳۴۷( از 
امام باقر )ع( نقل می کند که پدر بزرگوارش فرمود: »کان ذوالقرنین 
عبداً من عباد الله صالحاً و کان من الله بمنزله ضخم و کان قد ملک 
ما بین المشرق و المغرب و کان له خلیل من المائکه یقال له زیافیل 
و کان یأتی ذَالقرنین یزوره...: ذوالقرنین بنده صالحی از بندگان خدا 
بود و از جانب خداوند دارای منزلت و جایگاه سترگی بود و بر شرق 
و غرب سلطنت می کرد و با فرشته ای به نام زیافیل دوست بود که 
به دیدنش می آمد...« این حدیث را ابن حجر عسقانی نیز در اصابه 

)ج ۲، ص ۲۵۰( آورده، ولی نام فرشته را »رفائیل« نوشته است.
مجلسی در بحارالانوار )ج ۵۷، ص ۱۱۲( از امام علی )ع( چنین 
روایت می کند که: »کان ذوالقرنین قد ملک ما بین المشرق و المغرب 
و کان له خلیل من المائکه اسمه رفائیل، یأتیه و یزروه: ذوالقرنین 
بر شرق تا غرب پادشاهی می کرد و دوستی از میان فرشتگان داشت 
که نامش رفائیل بود، نزدش می رفت و می دیدش.« همین حدیث 
را نویری در نهایه الارب )ج ۷، ص ۳۰۹( آورده که ابواسحاق ثعلبی 
گوید: علی )رضی الله عنه( فرمود: »ملک ذوالقرنین ما بین المشرق 

و المغرب و...« در اینجا »یأتیه« ندارد.
سیوطی در درّالمنثور )ج ۴، ص ۲۴۵( از امام باقر )ع( به نقل 
از پدران بزرگوارش از حضــرت امیر )ع( روایت می کند که: »کان 
لذی القرنیــن صدیق من المائکه یقُال لــه زرافیل و کان لا یزال 
یتعاهده بالسام: ذوالقرنین دوستی از میان فرشتگان به نام زرافیل 

داشت که پیوسته به دیدار و سامش می آمد.«

عیاشی در تفسیرش )ج ۲، ص ۳۴۳( روایت می کند که امام 
علی )ع( فرمود: »کان ذوالقرنین عبداً صالحاً و کان من الله بمکان 
نصح الله فنصح له، و احب الله فأحبه، و کان قد سبب له فی الباد، و 
مکّن له فی ها حتی ملک ما بین المشرق و المغرب، و کان له خلیاً 
من المائکه یقُال له رفائیل، ینزل الیه فیحدثه و یناجیه...: ذوالقرنین 
بنده شایسته ای بود و چنین بود که پیوسته برای خداوند خیرخواهی 

می کرد و خدا نیز برای او خیرخواهی می کرد.
خدا را دوست داشــت، خدا نیز دوستش داشت و برای او در 
سرزمین ها وسیله ای آماده کرده و امکاناتی فراهم آورده که از شرق 
تا غرب فرمان می راند )و پادشــاهی می کرد(، او دوســتی از میان 
فرشتگان داشت که به او رفائیل می گفتند، به سویش فرود می آمد، 
سخن می گفت و رازگویی می کرد...« این حدیث در تفسیر شریف 
لاهیجی )ج ۲، ص ۹۲۸( و البرهان )ج ۳، ص ۶۶۷( تکرار شده است. 

خاصه ترش در بحارالانوار )ج ۵۷، ص ۱۱۲( آمده است.
 نام این فرشته را در بحارالانوار )ج ۱۲، ص ۲۰۰( »رفاتئیل«، 
در کنزالدقائق )ج ۸، ص ۱۵۷(، تفسیر جامع )ج ۴، ص ۲۱۹(، تفسیر 
اثناعشری )ج ۸، ص ۱۱۳( و نورالثقلین )ج ۳، ص ۲۹۸( »رفائیل«، 
در پاورقی تفســیر عیاشی به نقل از عرائس، »روفائیل« نوشته اند؛ 
همچنان که در تفسیر فرّات کوفی )ص ۴۴۵( از فرشته ای به همین 
نام یاد شده است. قرطبی در جامع الاحکام القرآن )ج ۱۱، ص ۴۶( 
»رباقیل« نوشته و آورده: »فرشته ای به نام رباقیل بر ذوالقرنین فرود 
می آمد و او همان فرشــته ای است که روز رستاخیز زمین را در هم 

می پیچد.« 
طبــری در دلائل الامامــه )ص ۱۲۹(، ابن حمزه طوســی 
)متوفای ۵۶۰ ق( در الثاقب فی المناقب )ص ۲۹۱( و مجلسی در 
بحارالانــوار )ج ۸، ص ۵۲، ۵۷، ۱۲۲( از فرشــته »روفائیــل« یاد 
کرده اند؛ چنان که در تفســیر فتح القدیر )ج ۲، ص ۵۸۱( در شمار 
چهار فرشته ای که میهمان حضرت ابراهیم )ع( شدند، از فرشته ای 
به نام »رافائیل« یاد می گردد. در تفسیر سورآبادی )ج ۵، ص ۳۲۵۰( 
از »رقاییل« یا »ارقیاییل« ذکری به میان آمده اســت و در تاریخ 
دمشق )ج ۱۷، ص ۲۴۷( از »رناقیل« و »زرفائیل«. در ترجمه تفسیر 
المیزان )ج ۱۰، ص ۵۲۰( نام یکی از سه فرشته ای را که بر قوم لوط 
فرود آمدند، »رفائیل« نوشته است. این نام در فیض القدیر که شرح 
جامع الصغیر )ج ۱، ص ۶۸۷( اســت، درالمنثور )ج ۲، ص ۲۲۸( و 

تفسیر ابن کثیر )ج ۲، ص ۴۶۸( نیز تکرار شده است.
در برخی متون دیگر از سخن گفتن ذوالقرنین با فرشته موکل 
بر کوهی نیز گفته اند؛ از جمله امالی شیخ صدوق )ص ۴۶۴(، علل 
الشرایع )ج ۲، ص ۵۵۴(، الفقیه )ج ۱، ص ۵۴۲(، تهذیب )ج ۳، ص 
۲۹۰(، تفسیر عیاشی )ج ۲، ص ۳۵۰( و... در تلمود هم از رفائیل به 
عنوان فرشــته همراه جبرئیل و میکائیل در بشارت دادن حضرت 
ابراهیم )ع( به فرزند یاد شده است )باوامصیعا، ۸۶ ب(. وی همپایه 
جبرئیل و میکائیل و اورئیل محســوب می شود و در پیشگاه و نزد 
اورنگ الهی می ایستد. او چنان که از اسمش برمی آید )روفه در عبری 
به معنی پزشک است(، عهدهدار شفای بیماران است )گنجینه ای 
از تلمود، ص ۷۱ و ۷۳(. در انجیل برنابا )ص ۴۳۹( از رفائیل به عنوان 
یکی از فرشتگان همراه جبرئیل و میکائیل برای فرا بردن حضرت 
مسیح )ع( به آسمان یاد شده است. این ها همه از عظمت آن فرشته 

حکایت می کند.
در مستدرک الوسائل )ج ۸، ص ۴۵۱( می خوانیم: ذوالقرنین 
به فرشته ای گفت: »چیزی به من بیاموز که بدان ایمانم زیاد شود.« 
فرشــته گفت: »لا تهتم لغَد و اعمل فی الیوم لغد... و کن سهاً لیّناً 
للقریب و البعید و لا تسلک سبیل الجبار العنید: اندوه فردا مخور، و 
در امروز برای فردا کار کن...، برای دور و نزدیک آسان و نرم باش، و 

به راه ستمگر ستیزه جو مرو.«
ابن بابویه با اسنادش از حارث نقل می کند که: از امام باقر )ع( 
پرسیدم: »آیا علی )ع( محدث بود؟« فرمود: »بلی.« گفتم: »که با او 
سخن می گفت؟« فرمود: »فرشتهای.« پرسیدم: »آیا او نبی یا رسول 
بود؟« فرمود: »نه، بلکه مَثَل او همچون مثل رفیق سلیمان و رفیق 

موسی علیهماالسام بود و مَثَل ذی القرنین.
آیا به شما نرسیده که از علی )ع( درباره ذوالقرنین سؤال کردند 
که: آیا او نبی بود؟ فرمود: لا، بل کان عبداً احب الله فأحبه، و نصح لله 
فنصحه و هذا فیکم مثله: نه، بلکه او بنده ای بود که خدا را دوســت 
داشت، خدا هم دوستش داشت؛ و برای خدا خیرخواهی کرد، خدا 
نیز برایش خیرخواهی کرد؛ و این برای شما همچون اوست.« این 
حدیث در البرهان )ج ۳، ص ۹۰۰؛ ج ۴، ص ۳۰۵( هم آمده است.

شبیه این روایت، گفتاری است که کلینی در کافی )ج ۱، ص 
۲۷۱( و قمی در کنزالدقائق )ج ۸، ص ۱۴۴( به نقل از نفس المصدر 
و الموضع )حدیث چهارم( می آورد که امام باقر )ع( فرمود: »انَّ علیاً 
کان محدثا: علی محدث بود.« راوی گوید: پرســیدم: »میفرمایید 
پیامبر بود؟« حضرت دستشــان را تکان داد و فرمود: »مانند رفیق 
سلیمان، یا رفیق موسی، یا مانند ذوالقرنین. آیا به شما نرسیده که 
فرمود: و فیکم مثله: در میان شما کسی همچون اوست؟« این روایت 
در نورالثقلین )ج ۳، ص ۲۷۵(، البرهان )ج ۱۳ ص ۶۸۲( و با کمی 
تفاوت در بحارالانوار )ج ۲۶، ص ۶۹( به نقل از بصائر الدرجات )ص 

۱۰۷( و اختصاص )ص ۳۰۹( آمده است.
چنانچه مشاهده می شود، از عبارت »و فیکم مثله« در کام 
امیر مؤمنان )ع(، دو گونه برداشــت شده است: یکی آنکه در میان 
شــما )یا در میان این امت( کسی هست که همچون ذوالقرنین دو 
ضربه بر ســرش می خورد؛ و دوم آنکه در میان شما کسی همچون 
ذوالقرنین هســت که بی آنکه به پیمبری رسیده باشد، فرشته با او 

سخن می گوید و محدث است.
پیداست که این دو برداشت، منافاتی با یکدیگر ندارند؛ یعنی 
کسی می تواند هم محدّث باشد و هم دو ضربه بر سرش بخورد و بر 
اثر ضربه دوم از دنیا برود؛ چنانچه در حدیثی نبوی به نقل از ابن عباس 
می خوانیم که پیغمبر اکرم )ص( فرمود: ».. انّ علیاً صدّیق هذه الامّه 
و فاروق ها و محدّثها... و ذو قرنیها...: علی، صدیق این امت و فاروق و 
محدث و ذوالقرنین آن است.« این حدیث در تفسیر ابوحمزه ثمالی 
)ص ۳۲۵(، امالی شــیخ صدوق )ص ۳۱(، المناقب )ج ۳، ص ۸۷(، 
بشــاره المصطفی )ص ۱۵۳(، بحارالانوار )ج ۳۸، ص ۹۳، ۲۱۶(، 
روضه الواعظین )ج ۱، ص ۱۰۰(، البرهان )ج ۲، ص ۲۳۹؛ ج ۵، ص 
۴۲۱( روایت شده است و در بخش های بعد مفصل تر آن را خواهیم 

آورد./ حمید یزدان پرست

ذوالقرنین یا کوروش در متون مذهبی
پنجشنبه هفدهم اسفند ماه 1402، شماره  166، پیاپی 201
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رئیس جمهور ضمن برشــمردن ویژگی های 
منحصر به فرد نیروهای مســلح جمهوری اسامی 
ایران، تصریح کرد: همان گونه که صابت، توانمندی 
و رشادت های نیروهای مسلح موجب اقتدار کشور و 
پایــداری امنیت ملی اســت، مشــارکت مردم در 
عرصه های مختلف به ویژه انتخابات هم ضامن امنیت 
کشور و پشتوانه ای قوی برای نیروی های مسلح بوده 

و خواهد بود.
آیت ا... ســید ابراهیم رئیسی در دیدار اعضای 
شورای عالی فرماندهان نیروی هوایی ارتش جمهوری 
اسامی ایران، ضمن برشمردن ویژگی های منحصر 
به فرد نیروهای مســلح جمهوری اســامی ایران، 
تصریــح کرد: همان گونه که صابــت، توانمندی و 
رشادت های نیروهای مسلح موجب اقتدار کشور و 
پایــداری امنیت ملی اســت، مشــارکت مردم در 
عرصه های مختلف به ویژه انتخابات هم ضامن امنیت 
کشور و پشتوانه ای قوی برای نیروی های مسلح بوده 

و خواهد بود.
دکتر رئیســی خدابــاوری، مردم بــاوری و 
خودباوری را از جمله اصول و شاخص های نیروهای 
مسلح جمهوری اسامی، به ویژه نیروی هوایی ارتش 
عنوان کــرد و گفت: تحول و دگرگونی که به برکت 
انقاب اســامی در دل و جان افسران و فرماندهان 
نیروی هوایی ارتش ایجاد شــد، صحنه هایی بدیع و 
ماندگار در تاریخ این کشور از جمله بیعت همافران با 
امام خمینی )ره( در ۱۹ بهمن ۵۷ را رقم زد که این 
بیعت و میثاق، صرفاً اقدام و حرکتی نمادین نبود بلکه 
در دوران دفــاع مقدس، دفاع از مرزهای کشــور و 
پشتیبانی از نیروهای مدافع حرم وجود عینی پیدا 

کرد.
رئیس جمهور در ادامه تقدیم ده ها شهید نیروی 
هوایی ارتش جمهوری اســامی نه فقط در سطح 
افسران بلکه در سطح فرماندهان عالی را گواهی بر 
صدق و وفا و پایبندی دلاوران نیروی هوایی ارتش به 
ارزش های انقاب اسامی و ولایت دانست و تصریح 
کرد: همین پایبندی به ارزش های انقاب و ولایت 
بود که نیروی هوایی ارتش جمهوری اسامی ایران 
را به مردم مداری و مردم باوری گرایش داده و موجب 
شده است در طول سال های گذشته این نیرو همواره 

در سختی ها در کنار مردم حضور داشته باشد.
رئیســی همچنین خودکفایی نیروی هوایی 
ارتش جمهوری اسامی ایران در ساخت تجهیزات 
بــه روز و پیشــرفته تدافعــی و تهاجمی همچون 
سامانه های راداری، سامانه های پهپادی و سامانه های 
موشکی را از جلوه های خودباوری این نیرو عنوان کرد 
و با تأکید بر اهتمام دولت نسبت به تأمین امکانات و 
منابع مورد نیاز برای تقویت بنیه دفاعی کشور گفت: 
هر اقدامی در جهت تقویت بنیه دفاعی سرمایه گذاری 
برای امنیت و ایجاد بازدارندگی در برابر دشمن است.

رئیس جمهور در ادامه با بیان اینکه امروز 
نیروی های مسلح جمهوری اسامی ایران به 
واسطه قدرت ایمان و اتصال به قدرت مطلقه 
الهی به نیروهایی قابل اتکا و اعتماد در تامین 
امنیت برای کشــورمان و کشورهای منطقه 
تبدیل شده اند، افزود: کارنامه درخشان نیروی 
هوایی ارتــش جمهوری اســامی ایران در 
نقش آفرینی در بزنگاه های تاریخی و منظومه 
توصیفات برجســته رهبــری معظم انقاب 
اســامی از این نیرو مدال افتخاری بر سینه 
دلاوران بلند پرواز نیروی هوایی اســت که در 

تاریخ پر افتخار کشور ماندگار خواهد شد.
دکتررئیســی در ادامه ضمیمه کردن 
دانــش و تخصص بــه توان و ابــزار نظامی با 
بهره گیــری از ظرفیت شــرکت های فناور و 
دانش بنیان را از جمله گام های بسیار خوب و 
موثر نیروی هوایی ارتش جمهوری اســامی 
ایران در جهت توســعه تجهیزات و امکانات 
رزمی و نظامی دانست و فرماندهان عالی را به 
مداومت و اســتمرار در تقویــت تجهیزات و 

ارتقای دانش و تخصص افسران توصیه کرد. 
 نیروی هوایی ارتش

 هیچ وابستگی به خارج ندارد
فرمانده نیروی هوایی ارتش تاکید کرد: همه 
مراحل آموزش  کادر فنی نهاجا در دانشــگاه هوایی 
شهید ستاری و آموزش خلبان ها در دانشکده خلبانی 
انجام می شود. ما در این حوزه خودکفا هستیم و هیچ 
وابســتگی به کشــورهای خارجــی نداریم، چون 

تحریم ها ما را آبدیده کرده است.
به گزارش ارتش، امیر سرتیپ خلبان حمید 
واحدی فرمانده نیروی هوایی ارتش در حاشیه دیدار 
اعضای شورای عالی فرماندهان نیروی هوایی ارتش 
بــا رئیس جمهور گفت: بازآمــاد هواپیماها یکی از 
سخت ترین کارها در نیروی هوایی ارتش است که 
ایــن کار هم در نیــروی هوایی ارتش و هم با کمک 

وزارت دفاع برای همه هواپیماها انجام می شود.
فرمانده نیروی هوایی ارتش تاکید کرد: همه 
مراحل آموزش  کادر فنی نهاجا در دانشــگاه هوایی 
شهید ستاری و آموزش خلبان ها در دانشکده خلبانی 
انجام می شود. ما در این حوزه خودکفا هستیم و هیچ 
وابستگی به کشورهای خارجی نداریم و تحریم ها ما 

را آبدیده کرده است.
 بازدید رئیسی 

از مناطق سیل زده بلوچستان ،رئیس جمهور 
در دشتیاری به دل آب زد

حالا کــه خیلی وقت اســت دوران مدیریت 
کارتابلی به سر آمده رئیس جمهور در سفری از پیش 
اعام نشده به مناطق سیل زده سیستان وبلوچستان 
رفت و با پای پیاده از مناطق ســیل زده دشــتیاری 

سرکشی کرد که این نشان دهنده عزم دولت مردمی 
برای ایجاد زیرساخت در منطقه بلوچستان است.

رئیس جمهور در بازدید از مناطق ســیل زده 
بلوچستان، بر تسریع در روند امدادرسانی تاکید کرد 
و  گفت که دولت با تمام توان در کنار ســیل زدگان 
 خواهد بود.البته رهبر انقاب روز درختکاری توجه 
ویژه ای به مناطق سیل زده داشتند و با اشاره به وقوع 
سیل در بخش های جنوبی استان سیستان وبلوچستان 
و خســارت های واردشــده به مردم تاکید کردند: 
کمک ها و امدادهایی که از طرف بخش های دولتی و 
غیردولتی در حال انجام است باید ادامه پیدا کند و 
کســانی هم که توانایی ورود به امداد و کمک دارند، 
برای کمک رسانی وارد شوند. رئیس جمهور در بازدید 
میدانی از مناطق سیل زده بلوچستان، با پای پیاده و 
در میان آب های به جای مانده از ســیل دو روزه، در 
جریــان وضعیــت مردم قــرار گرفــت و در ادامه 
بازدیدهایش از مناطق سیل زده  بلوچستان در جمع 
روستاییانی که آسیب فراوانی در این سیل دیده بودند 
حضور یافت و از نزدیک در جریان مشکات آنها قرار 
گرفت و به مسئولان ذی ربط دستور داد فورا مشکات 
مردم را برطرف کنند. وی در جمع مردم ســیل زده 
اظهار داشــت:  اگر خانه ها درست ساخته نمی شد 
تخریب گسترده و تلفات فراوان داشتیم. باید تشکر 
کــرد از افرادی که در این منطقــه خانه ها را با نگاه 
مهندسی ســاخته اند. خدا را شــاکریم که مردم و 
خانه های شان آسیب ندیدند. بهسازی جاده ها بسیار 
مهــم اســت. از روحیــه جهــادی اســتاندار 
سیستان وبلوچســتان و تیم مدیریتی استان تقدیر 

می کنم. وزیر راه پیگیری کند تا بهســازی جاده ها 
انجام شود.رئیس جمهور با بیان این که عمیقا از رهبر 
معظم انقاب تشــکر می کنم، تصریح کرد:  به علت 
توجه دادن همه کشور به مسأله سیستان وبلوچستان 
چابهار و دشــتیاری و وضعیتی که وجود دارد نگاه 
معظم له به مردم و امدادرســانی ها مورد تاکید قرار 
گرفته اســت.وی خاطرنشــان کرد: به عنوان طلبه 
خدمتگزار و دولتی که وظیفه خدمت به مردم را دارد 
خبر وقوع سیاب در جنوب سیستان وبلوچستان را 
در الجزایر شنیدم. بنابراین عاوه بر حضور جهادی 
استاندار این استان وزیر کشور را به منطقه سیل زده 
فراخواندم تا دلم آرام بگیرد و لحظه ای در جریان کار 
قرار بگیرم.آیت ا... سید ابراهیم رئیسی افزود: در این 
سفر با ستاد بحران تشکیل جلســه خواهیم داد تا 
بتوانیم نسبت به وضعیت ســیلی که ایجاد شده و 
کارهایی که باید انجام شود به ویژه در حوزه جاده ای 
و مشکاتی که رخ داده و امدادرسانی ها تصمیم گیری 
کنیم. اگر درست به این مسأله توجه نشود سیل آتی 
نگران کننده خواهد بود، بنابراین از نزدیک در منطقه 
حاضر شدم تا در کنار سایر مسئولان برای اجرای کار 
بهتر اقدام کنیم.استاندار سیستان و بلوچستان در 
ایــن بازدید هوایــی توضیحــات لازم درباره نحوه 
امدادرسانی، مشکات و موانع پیش رو را ارائه کرد و 
خواســتار توجه بیش از پیش مسئولان به منطقه 
شد.دکتررئیســی پس از بازدید از مناطق سیل زده 
دشــتیاری به منطقه نگور رفت و در جمع مردم این 
منطقه  هدف از این سفر را بررسی وضعیت خسارت 
سیل و نحوه امدادرسانی به  مردم اعام کرد و گفت: 

 قطعــا با تمــام توان در کنــار شــما خواهیم بود.
رئیس جمهــور بــا بیــان این کــه از اســتاندار 
سیستان وبلوچستان، هال احمر، مسئولان محلی و 
مردم که کارهای امدادی می کنند، نهایت قدردانی 
را دارم، اظهار داشت: امروز درباره اقداماتی که باید 
برای بهبود وضعیت سیل زدگان کرد، تصمیم گیری 
خواهیم کرد.وی با بیان این که شخصا به منطقه آمدم 
تا برای بارش های بعدی تصمیم گیری کنیم و مجددا 
شاهد وقوع سیل نباشــیم، تصریح کرد:  مسئولان 
منطقه باید پیش بینی، پیشگیری و برخورد متناسب 
را برای بارش های آینده داشته باشند.رئیس جمهور 
با بیان این که به همین دلیل تصمیم گرفتم تا ضمن 
دیدار با شما مردم عزیز، از نزدیک در جریان امور قرار 
بگیرم، خاطرنشــان کرد: در جلسه ستاد مدیریت 
بحران تصمیم های لازم را در حوزه جاده، امدادرسانی 

و بارش های آینده را اتخاذ خواهیم کرد.
 رئیسی به مناطق

 سیل زده دشتیاری رفت
همچنین رئیس جمهور پس از ورود به فرودگاه 
کنارک، مستقیما به منطقه سیل زده دشتیاری رفت 
تا ضمن دیدار با مردم ســیل زده در جریان میزان 
خســارت و امدادرسانی به مردم منطقه قرار گیرد. 
رئیسی با حضور سرزده در روستاهای درگیر سیاب 
جنوب سیستان وبلوچستان ضمن بازدید از وضعیت 
امدادرسانی به سیل زدگان این منطقه با مردم محلی 
گفت وگو و دســتورات لازم جهت تسریع در روند 

امدادرسانی را صادر کرد.

 محمد نورصالحی رئیس شــورای شــهر اصفهان گفت: 
نمایندگان منتخب اســتان در دوازدهمین دوره مجلس شورای 
اسامی بر موضوعات مهمی مانند احیای زاینده رود و جاری سازی 
دائمی این رودخانه تمرکز کنند. آلودگی هوا، معضات زیســت 
محیطی، اشتغال، مهاجرت بی رویه و حمل و نقل عمومی دیگر موارد 
مهم این دیار برای پیگیری نمایندگان مجلس شورای اسامی است.

وی با اشاره به تشکیل جلسات با نمایندگان شهرستانی مجلس در 
بدو شکل گیری این دوره از شــورای شهر ابراز امیدواری کرد که 
جلسات ماهیانه با نفرات مُنتخب برای پیگیری مسائل گوناگون تداوم 
یابد. پیگیری مباحث کان کشور همچون اقتصاد، فرهنگ و اجتماع 
نیز باید در دستور کار نمایندگان منتخب قرار گیرد. عباس حاج 
رسولی ها رئیس کمیسیون اقتصادی، سرمایه گذاری و گردشگری 
شورای اسامی شهر نیز در این جلسه گفت: برخی از قوانین موجود 
سبب فشار بیشتر به مردم شده است که جا دارد نمایندگان برای 
اصاح آنها گام بردارند. وی با اشاره به وعده های نمایندگان اصفهان 
برای پیگیری موضوع آب این دیار تصریح کرد: پروژه بهشت آباد از 
جمله پروژه هایی است که باید تکلیف آن پس از سال ها مشخص 
شــود و این همت نمایندگان را می طلبد. جاری ســازی دائمی 
زاینده رود، رونق گردشگری، کشاورزی و کاهش چالش های زیست 
محیطی مانند فرونشست زمین را در پی خواهد داشت و رسیدگی 
به این مسائل باید برای نمایندگان اولویت داشته باشد محمدرضا 
فاح دیگر عضو شورای شهر اصفهان نیز خاطرنشان کرد: مواردی 
مانند خشکی زاینده رود، آلودگی هوا و معضات معیشتی باید در 
اولویت پیگیری نمایندگان جدید مجلس شورای اسامی باشد./ایرنا 

نمایندگان منتخب اصفهان بر 
احیای زاینده رود تمرکز کنند

خبر

ایران بزرگترین منادی وحدت در جهان اسلام است

وزیر فرهنگ و ارشــاد اسامی گفت: نظام 
مقدس جمهوری اسامی به رغم فتنه انگیری های 
خناسان و دشمنان روز به روز بر عزت و افتخاراتش 
افزوده شده و بزرگترین منادی وحدت در جهان 

اسام محسوب می شود.
به گزارش مرکز اطاع رسانی وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسامی،محمدمهدی اسماعیلی در پیام 
به اولین نشســت راهبری اهل ســنت ســتاد 
هماهنگی کانون های فرهنگی و هنری مساجد 
کشــور که به میزبانی سنندج برگزار شد، اظهار 
کرد: »با نگاهی گذرا به تاریخ سراسر افتخار اسام 
و مســلمین می توان دریافت مسجد در تمامی 
اعصار همواره محل وحدت پیروان این دین مبین 

آسمانی بوده اســت.وی خاطرنشان کرد: نظام 
مقدس جمهوری اسامی به رغم فتنه انگیری های 
خناسان و دشمنان ایران مقتدر و متحد، به لطف 
خداونــد متعال و هدایت هــای داهیانه امامین 
انقاب، نه تنهــا در عرصه های داخلی با رنگین 
کمانــی از اقوام و مذاهب، روز بــه روز بر عزت و 
افتخاراتش افزوده، بلکه هم اکنون بزرگ منادی 
وحدت در جهان اســام محســوب می شــود. 
حماسه آفرینی تمام اقوام و مذاهب در هشت سال 
دفاع مقدس، همدلی مثال زدنی در رسیدگی به 
آســیب دیدگان در رخدادهای طبیعی، عرض 
ارادت خالصانه اهل ســنت به ســاحت مقدس 
حضرت امام رضا)ع( و پذیرایی و میزبانی از زائران 

اربعین حسینی در مرزهای شرقی و غربی کشور، 
فقط گوشه ای از اوج وفاق و همدلی مومنانه است 
اما در این میان یکی از مهم ترین عوامل این وحدت 
و وفاق، برکت مکان مقدسی همچون مسجد بوده 
و حضور پرنشاط فعالان و نخبگان مساجد اهل 
سنت، در رویدادهای فرهنگی و هنری کانون های 

مساجد، بر این مدعا صحه می گذارد.
تشکیل شورای راهبری اهل سنت به همت 
ســتاد هماهنگی کانون های فرهنگی و هنری 
مساجد با هدف توسعه کمی و کیفی فعالیت های 
کانون محور، در مناطق اهل ســنت، براســاس 
اقتضائات و انتظارات این عزیزان، بسیار قابل تقدیر 
و حرکتی ارزشــمند، مبتنی بــر رویکرد دولت 

مردمی در جهت گسترش عدالت فرهنگی قلمداد 
می شود.اسماعیلی افزود: از نماینده معزز ولی فقیه 
در کردستان و مدیران کانون های مساجد اهل 
سنت در سراسر کشور به ویژه علمای گرانقدر آن 
مناطق، نهایت قدردانی را داشــته و امیدوارم در 
ســایه عنایات حضرت حق تعالی، موفق و موید 

باشید.
 پرونده جشنواره های هنری

  فجر 1۴۰۲ بسته شد؛ طوبای زرین
 به دست برگزیدگان رسید

اختتامیه شانزدهمین جشنواره هنرهای 
تجســمی فجر با حضور وزیر فرهنگ و ارشــاد 
اسامی، جمعی از هنرمندان و هنردوستان در 

تالار وحدت برگزار شد.
حضور در اکسپوی ژاپن

محمدمهدی اســماعیلی وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسامی ضمن تبریک ایام نیمه شعبان و 
ولادت حضرت مهدی)عج( در سخنانی بیان کرد: 
ان شاءالله به زودی پرچم عدالت، نور و معنویت در 
همه جای جهان امروز ما ســایه بیندازد و شاهد 
دنیایی مهدوی باشیم که وعده  آن به همه امت ها 
داده شــده و به چنین روز باشکوهی وعده داده 
شــده اند تا این ایام باشکوه را رؤیت کنیم،خدا را 
شــاکرم که مجموعه جشنواره های فجر انقاب 
اســامی با شــانزدهمین جشــنواره هنرهای 
تجسمی به پایان می رسد. همکاران خوب من در 
بخش های مختلــف وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسامی یک دوره متراکم و پرحجم از رویدادها را 
برگزار کردند. آن انگیزه ای که همه ما را به این کار 
فشرده هدایت می کرد، خدمت صادقانه ای بود که 
به اهالی فرهنگ، هنر و رسانه این کشور تقدیم 

شد.
وی ماهیت انقاب اسامی را یک ماهیت 
فرهنگی دانست و دلیل برگزاری جشنواره های 

فیلم، تئاتر، موسیقی، مد و لباس، شعر، کتاب سال 
و نمایشگاه رســانه ها را همین مسأله دانست و 
گفت: حُسن ختام این جشــنواره ها، جشنواره 
هنرهای تجســمی و در چه موعد زیبایی است. 
هنرهای تجســمی در شاخه های مختلف باعث 
رونق سایر بخش های هنری است. درخشش تمام 
بخش های هنری وابسته به درخشش رشته های 
تجســمی است. با فعالیت شورای هنر در وزارت 
فرهنگ که مصوبات آن در شورای عالی طرح و با 
اباغ رئیس جمهور اجرایی می شود، راه کوتاهی 
برای حل مشــکات و آرزوها و آمال هنرمندان 

بخش های هنری داریم.
وزیر فرهنگ از معاون هنــری وزارتخانه، 
دبیرکل جشنواره و مدیرکل هنرهای تجسمی 
قدردانی کرد و گفت: مصوبه راه اندازی بازارهای 
هنرهای تجسمی از سوی رئیس جمهور محترم 
اباغ شد و این مژده را تقدیم به اساتید فرهنگ و 
هنر می کنم. مسئولیت حضور در اکسپوی ژاپن 
نیز با مصوبه هیأت وزیران برعهده وزارت فرهنگ 
گذاشته شده است که ان شاءالله بتوانیم نقش و 
حضور هنرمندان رشته های تجسمی را باشکوه تر 

از دوره های پیش در این رویداد داشته باشیم.
وی به درخواست دبیرکل جشنواره هنرهای 
تجسمی برای زمینه ســازی حضور هنرمندان 
ایرانی در رویدادهای بین المللی واکنش نشان داد 
و گفت: دســتور پرداخت هزینه های لازم برای 
حضور در دوسالانه ونیز داده شده است تا اصحاب 
تجســمی حضور پررنگی در ونیز داشته باشند. 
سایر مطالبات هنرمندان اصیل هنرهای تجسمی 
را نیز محقق خواهیم کرد و در ماه رمضان طی یک 
ضیافتی، میزبان هنرمندان این عرصه خواهیم 
بود. ما در وزارت فرهنــگ هیچ محدودیتی در 
حمایت از هنرمندان تجسمی نداریم و نخواهیم 

داشت.

رئیسی در دیدار اعضای شورای عالی فرماندهان نیروی هوایی ارتش:

 هر اقدامی در جهت تقویت بنیه دفاعی سرمایه گذاری
 برای امنیت و ایجاد بازدارندگی در برابر دشمن است
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۱342 طرح صنعتی با پیشرفت بالای 60 
درصد در اصفهان در دست اجراست

شاهین آذری مدیرکل صنعت، معدن و تجارت اصفهان گفت: 
یکهزار و ۳۴۲ طرح صنعتی در این استان با پیشرفت فیزیکی بالای ۶۰ 
درصد و سرمایه گذاری یکهزار و ۴۱۰ میلیارد ریال در دست اجراست. 
با تکمیل و بهره برداری از این طرح های صنعتی برای بیش از ۵۲ هزار 
نفر اشتغال پایدار ایجاد خواهد شد و حجم فعالیت های اقتصادی استان 
اصفهان افزایش چشمگیری می یابد، حمایت از فرایند تکمیل و راه اندازی 
این طرح ها در اولویت برنامه های اقتصادی استان است، این استان از 
نظر تعداد طرح های نیمه تمام با پیشرفت فیزیکی بالای ۶۰ درصد رتبه 
نخست کشور را دارد.طرح های صنعتی براساس پیشرفت فیزیکی و 
رده بندی و برای دریافت تسهیات به بانک های عامل معرفی می شوند. 
سه هزار و ۴۵۲ طرح صنعتی با پیشرفت فیزیکی بین یک تا ۶۰ درصد 
نیز در استان درحال اجراست، ۶۲۴ فقره از این طرح ها ۴۱ تا ۶۰ درصد، 
۵۲۳ طرح ۲۱ تا ۴۰ درصد و ۲ هزار و ۳۰۵ طرح تا ۲۰ درصد پیشرفت 
دارد.آذری، میزان اشتغالزایی این طرح ها را حدود ۱۰۱ هزار و ۹۲۲ نفر 
اعام کرد و ادامه داد: میزان سرمایه گذاری طرح های صفر تا ۶۰ درصد 
استان اصفهان افزون بر ۲ هزار و ۹۵۰ میلیارد ریال است.اصفهان با بیش 
از پنــج میلیون نفر جمعیت و بیش از ۹ هزار واحد تولیدی کوچک و 
بزرگ با ســرمایه ۲۲۱ هزار میلیارد ریال و اشــتغال ۲۶۳ هزار نفر، 
صنعتی ترین استان کشور بشمار می آید.این استان یکی از قُطب های 
معدنی و صنایع وابسته به آن است و ۸۲۸ معدن با اشتغال ۹ هزار نفر و 
سرمایه گذاری ثابت ۶ هزار و ۸۹۰ میلیارد ریال دارد.سهم اصفهان در 
صنعت کشور ۱۱ درصد، سرمایه گذاری ۱۰ درصد و اشتغال صنعتی 
هشت درصد و رتبه این منطقه در طرح های نیمه تمام صنعتی و تعداد 

معادن کشور اول و از نظر ذخایر معدنی دوم است./ایرنا

رفع تصرف 206 هکتار از اراضی ملی از 
چنگال زمین خواران در اصفهان

 فرمانده یگان حفاظت اراضی راه و شهرسازی استان اصفهان از رفع 
تصرف فوری ۲۰۶ هکتار از اراضی ملی در ۱۱۵ شــهر این استان خبرداد.

سرهنگ امیرسعید باقری با اشاره به اینکه هرگونه اقدام فیزیکی مانند دیوار 
و فنس کشــی در اراضی ملی و دولتی ممنوع است و تصرف اراضی ملی و 
دولتی به شمار می رود، اظهار کرد: با پایش روزانه توسط عوامل یگان حفاظت 
اراضی اســتان اصفهان، عرصه بر متصرفان اراضی ملی استان تنگ شده 
اســت،از ابتدای سال جاری تاکنون، ۲۰۶.۷ هکتار از اراضی ملی و دولتی 
استان اصفهان در گستره ۱۱۵ شهر این استان با هوشیاری کارکنان این 
فرماندهی از چنگال متصرفان خارج و رفع تعرض فوری شد.وی با بیان اینکه 
ارزش این اراضی رفع تصرف شده بیش از ۲ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان برآورد 
شده است گفت: برای این اراضی جمعاً تعداد ۸۳ مورد تعرض گزارش و واقع 
شده بود که با اقدامات صورت گرفته مورد رفع تصرف قرار گرفت و با زمین 

خواران برخورد شد.
سرهنگ باقری به مردم استان اصفهان توصیه کرد: قبل از خرید ملک 
به ویژه در محدوده و حریم شهرها از صحت مدارک اطمینان حاصل کنند 
و استعام لازم را از دستگاه های مربوط بالاخص راه و شهرسازی دریافت 

کنند تا مورد سوءاستفاده زمین خواران و کاهبرداران قرار نگیرند./مهر 
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نشست جهاد تبیین با موضوع انتخابات ویژه مدیران کل 
و فرماندهان پایگاه های سازمان بسیج ادارات و کارمندان استان 
اصفهان با حضور فرمانده سپاه استان اصفهان، مدیران دستگاه 
های اجرایی و فرماندهان پایگاه های بسیج ادارات به میزبانی 

آبفای استان اصفهان برگزار شد.
فرمانده سپاه حضرت صاحب الزمان )عج( استان اصفهان 
در این نشست با گرامیداشت یاد و خاطره امام راحل، شهدای 
گرانقدر دفاع مقدس و بیش از ۱۰۰۰ شهید کارمند بر هم افزایی 
برای مشــارکت هرچه بیشتر کارکنان دستگاه های اجرایی و 
خانواده های آن ها در انتخابات ۱۱ اسفند ماه تاکید و مشارکت 
در انتخابات را عامل مهمی برای حفظ اســتقال و عظمت و 

بزرگی کشور دانست.
سردار مجتبی فدا  با  بیان این که جمهوری اسامی الگویی 
در برگزاری انتخابات برای کشورهای منطقه به شمار می رود 
بر مشارکت هرچه بیشتر و انتخاب اصلح در انتخابات مجلس 

شورای اسامی و مجلس خبرگان رهبری تاکید کرد.
مدیر عامل آبفای استان اصفهان نیز در این نشست با بیان 
که افتخار ما ســقایی مردم شریف استان اصفهان است، با ارئه 
گزارشی از عملکرد آبفای استان اصفهان به اجرای پروژه جهاد 
آبرسانی در استان اشــاره و گفت: این پروژه با همکاری سپاه 
صاحب الزمان )عج( اســتان اصفهان و قرارگار سازندگی امام 
حسن مجتبی )ع( در ۳ شهرستان نایین، فریدونشهر و سمیرم 
در حال اجرا است و امیدواریم تا پایان سال ۳۵ روستای دیگر 

از آب شرب پایدار بهره مند شوند.
حسین اکبریان به اجرای پروژه های آب و فاضاب در طول 
دولت سیزدهم اشاره و افزود: اجرای تصفیه خانه آب خوانسار، 
تصفیه خانه فاضاب چادگان و آبرســانی به شهرهای نطنز و 
چادگان از پروژ های مهم در دست اقدام آبفای استان در دولت 
سیزدهم است و امیدواریم در سال آینده به بهره برداری برسند.

وی در پایان بر پیگیری اطاع رسانی موضوع جهاد تبیین 
در آبفای استان اصفهان و افزایش چشمگیر خدمت رسانی به 
مردم شریف استان در طول حیات انقاب اسامی ایران خبر 

داد./روابط عمومی 

برگزاری نشست جهاد تبیین با موضوع 
انتخابات در آبفای استان اصفهان

دکتر محمد مهدی طهرانچی رئیس 
دانشگاه آزاد اسامی و هیات همراه ضمن 
حضور در ذوب آهــن اصفهان و گفتگو با 
مهدی کوهی مدیرعامل و دیگر مسئولین 
این شرکت ، از خط تولید و پروژه های توسعه 
ذوب آهن بازدید نمودنــد .در این بازدید 
تفاهم نامه همکاری های علمی ، پژوهشی 
و آموزشی فی مابین دانشگاه آزاد اسامی و 
ذوب آهــن اصفهان نیز به امضای دوطرف 

رسید .
دکترطهرانچی در حاشیه این بازدید 
گفت : ارتباطات و تعامل خوبی با ذوب آهن 
اصفهــان داریم و در این راســتا با توجه به 
موضوعات مطرح شده توسط این مجتمع 
عظیم صنعتی بیــش از ۵۰۰ موضوع در 
اختیار دانشجویان قرار گرفت و ۲۱۱ پایان 
نامه و رساله در سطوح مختلف دانشگاهی  
بر این اساس تهیه شــد که امیدواریم در 

صنعت بازده مناسب داشته باشد .
رئیس دانشگاه آزاد اسامی گفت : از 

بازدید قبلی تا این بازدید شاهد دستاوردهای 
تــازه ای در حوزه تولید ریل ، تیرآهن های 
بال پهن و ســایر محصولات در ذوب آهن 
 اصفهان هســتیم کــه جــای تبریک و

 قدردانی دارد .
امیدوارم رابطه عمیــق و موثر بین 
دانشگاه آزاد اسامی و ذوب آهن اصفهان را 
بتوانیم توسعه دهیم و به عنوان یک الگوی 
ارتباط بین صنعت ودانشگاه در کشور مطرح 
کنیم،امروز شاهد تحولاتی در ذوب آهن 
هستیم که پایه علمی و فناوری دارد و این 
امر نشانگر مدیریت علمی در این مجموعه 
و تجربه گرانبهای بیــش از نیم قرنی این 

شرکت است .
وی ابراز امیدواری کرد که پروژه های 
مشــترکی که بین ذوب آهــن اصفهان و 
دانشگاه آزاد اسامی انجام می شود پشتوانه 
 ای بــرای یــک حرکــت دانــش بنیان 

موثر باشد .
مهدی کوهی مدیرعامل ذوب آهن 

اصفهان نیز با اشاره به تعامل بسیار خوب این 
صنعت با دانشــگاه آزاد اسامی گفت : بر 
اســاس ۲۱۱ پایان نامه و رساله ای که در 
ســطوح کارشناسی ارشــد و دکتری در 
دانشــگاه آزاد با موضوعات مورد نظر ذوب 
آهن اصفهان تهیه شــده است ، به زودی 
سمیناری برگزار می شود تا بتوانیم ارتباط 
صنعت و دانشــگاه را به سمت پروژه های 
دانش بنیان سوق بدهیم،با توجه به برنامه 
دانشگاه آزاد در جهت ساخت مسکن برای 
اعضای هیات علمی و کارکنان خود ، اعام 
آمادگــی کردیم که محصــولات طویل 
ساختمانی به ویژه تیرآهن های بال پهن 
جهت انبوه ســازی برای این دانشگاه ارائه 

کنیم .  
کوهی با بیان اینکه ذوب آهن اصفهان 
، اولویت خود را تولید محصولات صنعتی 
قرار داده اســت گفت : طی یک برنامه پنج 
ساله به طور کلی از تولید محصولات سنتی 
خارج می شویم و تنوع محصولات صنعتی  

از جمله ریل ، تیر آهن های بال پهن ، آرک و 
... را متناسب با نیاز بازار افزایش می دهیم .

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان اظهار 

داشت : این مجتمع عظیم صنعتی نگاه 
ویژه ای به پروژه های دانش بنیان دارد و 
با بهره گیری از قوانین حمایتی این پروژه 

هــا ، آمادگی دارد تــا در این خصوص 
همــکاری خود را با مراکز دانشــگاهی 

گسترش دهد ./ روابط عمومی 

تعامل ذوب آهن اصفهان ودانشگاه آزاد اسلامی در مسیر پروژه های دانش بنیان

سمیه رفیعی رییس فراکسیون 
محیط زیست مجلس شورای اسامی 
با حضور در غرفه ذوب آهن در بیست 
و یکمین نمایشگاه بین المللی محیط 
زیست گفت : تولید سبد محصولات 
صنعتی در ذوب آهن اصفهان، توسعه 
و عمــران کشــور را در بخــش های 
مختلف مانند صنایــع حمل و نقل و 

ساختمان رقم زده است.
وی با اشاره به اینکه خدمات ذوب 
آهن اصفهان بــه ایران عزیزمان قابل 

تحسین است، افزود : تولید فولاد در 
کل دنیا بــه صورت ذاتی با آلایندگی 
همراه بوده و لذا کنترل آلاینده ها در 
بخش های مختلف ذوب آهن اصفهان 
نیاز اســت ماننــد ادوار قبل با دقت و 
جدیت تمام انجام گیرد تا پرســنل و 
جامعه پیرامون شرایط بهتری را تجربه 

نمایند.
ذوب آهن اصفهــان پروژه های 
زیست متعددی را در دست اجرا دارد 
و لذا جهت تسریع در این پروژه ها نیاز 

اســت صندوق ملی محیط زیســت 
حمایت بیشتری از این مجتمع عظیم 

صنعتی داشته باشد.
شــهریار افندی زاده مدیرعامل 
ســازمان حمــل و نقــل و ترافیک 
شهرداری تهران نیز با اشاره به اینکه 
ذوب آهن اصفهان با تولید انواع ریل، 
ایمنی و ســیر ســبز را به هموطنان 
عزیزمان هدیه داده است ، اظهار داشت 
: حمل و نقل ریلی پیشــتاز توسعه در 
بخش های مختلف کشور به شمار می 

رود و لــذا در اذهان همــواره ماندگار 
خواهد بود.

تیرآهن تولید شده در این شرکت 
نیز پس از تخریب ساختمان همچنان 
قابلیت استفاده دارد که این رویکرد در 
کاهش قیمت تمام شــده بنا و حفظ 

محیط زیست بسیار موثر می باشد.
ریل تولیدی این شرکت در خط 
مترو تهــران نیز به عنوان افتخار ملی 

مورد استفاده قرار گرفته است.
داریوش گل علی زاده رییس مرکز 

ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت 
محیط زیست کشور نیز ضمن بازدید از 
غرفه ذوب آهن اصفهان و دستاوردهای 
زیســت محیطی این مجتمع عظیم 
صنعتی، بر تداوم دستاوردهای زیست 
محیطی در راســتای کاهش عوامل 
آلاینده و همچنین تعامل هرچه بیشتر 
صندوق ملی محیط زیســت جهت 
تامین اعتبارات پروژه های زیســت 
محیطی این شــرکت در بخش های 

گوناگون، تاکید نمود./روابط عمومی 

صندوق ملی محیط زیست از پروژه های ذوب آهن اصفهان حمایت بیشتری داشته باشد

شــورای راهبری تصادفات اســتان با حضور رئیس 
پلیس راه کشور، استاندار اصفهان، معاون هماهنگی امور 

عمرانی استانداری و سایر اعضاء برگزار شد.
به گزارش شهریران  به نقل از اداره کل روابط عمومی 
و امور بین الملل استانداری اصفهان، سردار مؤمنی فرمانده 
پلیس راه کشور در این نشســت ضمن اشاره به اهمیت 
راه های استان در مرکز کشور، بیان کرد: اقدامات بسیاری 
در حوزه ایمنی راه های کشور و استان اصفهان باید انجام 
شود که بخشی از آنها سلبی و بخش دیگر ایجابی هستند.
وی با اشاره به تأکید بر انجام اقدامات سلبی و ایجابی 
توأم با یکدیگر، ادامه داد: در این خصوص پیشنهاداتی را 
مدیریت استان اصفهان مطرح کرد و به مصوبات قابل قبولی 
نیز دست یافتیم تا راه های ایمنی را داشته باشیم،میانگین 
تصادفات کامیون ها در اســتان اصفهان بیش از میانگین 
کشور است از این رو مقرر شد توجه ویژه ای به اقدامات این 
حوزه انجام شــود.در اســتان اصفهان شاهد ۴ کیلومتر 
افزایش سرعت نســبت به میانگین کشوری هستیم که 

بیشتر در آزادراه های استان اتفاق می افتد.
برای کنترل این موضوع مقرر شد سامانه های دوربین 

کنترل سرعت در استان تقویت و فعال شوند.
به صــورت میانگین در همین دو ســاعتی که این 
نشست به طول انجامید تقریباً پنج نفر از هموطنان در اثر 
تصادفات جان  باختن و ۱۰ ها نفر نیز مجروح شدند،ذکر 
این نکات می تواند حساسیت موضوع را بر همگان روشن 

کند.
ســردار مؤمنی عنوان کرد: پس از ۱۰ سال در دولت 
سیزدهم برای نخستین بار شورای عالی ترافیک کشور با 
ریاست، رئیس جمهور برگزار شد و درصدد هستیم به آمار 

قابــل قبولــی از کاهش 
جانباختــگان تصادفات 

دست یابیم.
رفع نقاط 

حادثه خیز روستایی 
در دستور کار قرار 

بگیرد
دکتــر ســیدرضا 
اســتاندار  مرتضــوی 
اصفهــان نیــز در ایــن 
نشســت، گفت: حسب 
وضعیت اســتان در آمار 
تصادفــات، می طلبد به 
صــورت جهــادی و با 
همکاری همه دستگاه ها 

به این حوزه ورود شود.
بخشی از فعالیت ها 
بایســتی در خصــوص 
ایمنــی راه هــا و بهبود 

شــرایط جاده ای انجام شود که در این راستا مقرر شد هر 
چه زودتر گاردریل های راه های استان با نیوجرسی تعویض 

شود.
در مورد بهبود شــانه مســیر و رفع نقاط حادثه خیز از 
گذشته برنامه ریزی هایی در استان انجام شده بود که بر اجرای 

مصوبات با همکاری فرمانداران استان تأکید شد.
در خصــوص کنترل و نظارت بر جاده ها و ارتقاء کمی و 

کیفی دوربین های ثبت تخلف نیز تصمیماتی گرفته شد.
همچنین در خصوص مباحث فرهنگی و آموزشی نیز 

تأکید شد و رفع نقاط حادثه خیز روستایی نیز مورد بررسی و 
تأکید قرار گرفت.

 تعیین درصد تقصیر
 برای متولیان راه های دسترسی غیرمجاز

دکتر مهران زینلیان معــاون هماهنگی امور عمرانی 
اســتانداری اصفهان نیز در این نشســت با تأکید بر اجرای 
مصوبات شــورای راهبری استان، گفت: در این راستا انتظار 
می رود اختصاص ۴ دستگاه تلفن همراه ماهواره ای به پلیس 
راه استان، اصاح و ایمن سازی خروجی های کنارگذر شرق 
اصفهان، رفع نقاط حادثه خیز و مسیرهای دسترسی به معادن 

نیز در دستور کار قرار بگیرد،با توجه به ۲۰ نقطه کور شناسایی 
در راههای استان، انتظار می رود اصاح این نقاط در موعد مقرر 
صورت بپذیرد،پیگیری رفع مشکات و ساماندهی راه های 
دسترسی غیرمجاز استان و تعیین درصد تقصیر برای متولیان 
از جمله موارد مهمی است که بایستی مد نظر قرار بگیرد،رفع 
مشــکات دوربین های کنترل تخلف ســرعت در استان و 
پوشش دهی راه های استان به سامانه های هوشمند نیز مورد 
انتظار اســت.  تخصیــص اعتبارات مــاده ۲۳ قانون جرایم 
رانندگی و ارتقاء ظرفیت نیروی انســانی، تجهیزات پلیس و 
پاسگاه های استان را جهت کاهش تصادفات ضروری دانست.

شورای راهبری تصادفات استان اصفهان با حضور رئیس پلیس راه کشور برگزار شد
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3۱30پروانه چاه مجاز کشاورزی در 
استان اصفهان اصلاح و تعدیل شد

رئیس گروه احیاء و تعادل بخشی آبهای زیرزمینی شرکت 
آب منطقه ای اصفهان از اصاح و تعدیل بیش از ۳۱۳۰ پروانه 

بهره برداری چاه های مجاز کشاورزی در سالجاری خبر داد.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب منطقه ای اصفهان، 
مهندس ابوذر حنیف زاده  با بیان این که در ســال ۱۴۰۲ ، سه 
هزار و ۱۳۰ پروانه بهره برداری چاه های مجاز کشاورزی اصاح 
و تعدیل شدند، افزود: حجم آب صرفه جویی شده از محل اصاح 
و تعدیل پروانه ها بیش از  ۱۸۱ میلیون مترمکعب است،مهمترین 
اقدام جهت مقابله با تداوم افت سطح آب زیرزمینی اجرای پروژه 
های طرح احیا و تعادل بخشــی است که توسط دفتر حفاظت  
منابع آب زیرزمینی شــرکت آب منطقــه ای اصفهان اجرا و 

پیگیری می شود.
به منظور کنترل برداشت چاه های مجاز، ۲۵۰۰ ابزار اندازه 
گیری هوشمند روی چاه های بهره برداری در استان اصفهان 

نصب و بهره برداری شده است.
در راستای چاره اندیشی برای کنترل عملیات حفاری در 
اســتان، تجهیزات مکان یاب )GPS( روی همه دستگاه های 
حفاری استان نصب شده اســت و نظارت بر این دستگاه های 

حفاری به صورت مستمر انجام می شود.
وی  یادآور شد: طی سالجاری ۸۵۸ حلقه چاه غیر مجاز در 
استان اصفهان پر و مسلوب المنفعه شده که حجم صرفه جویی 
شــده از محل پر و مسلوب المنفعه نمودن چاه های غیرمجاز 

بیش از ۶ میلیون متر مکعب است.

شــهردار اصفهان گفت: در حوزه گردشگری تمرکز بر 
احیای بافت های تاریخی است که از ۲ سال گذشته این اقدامات 
انجام و اولین محور تاریخی اصفهان احیا شد.علی قاسم زاده 
اظهار کرد: یک رویکرد مثبت گرای خوبی را در پیش گرفته 
است و یکی از خبرگزاری هایی است که بنده بازدید دارم.وی 
در مورد پروژه های کان شــهری اصفهان افــزود: در حوزه 

گردشگری تمرکز بر احیای بافت های تاریخی است که از ۲ 
سال گذشــته این اقدامات انجام و اولین محور تاریخی احیا 
شد.شهردار اصفهان خاطر نشــان کرد: در سال ۱۴۰۳ نیز 
تصمیم بر این است که تعدادی از محورهای تاریخی پیرامون 
اماکن تاریخی مانند مسجد امام )ره( و یا مسجد جامع با کمک 
مردم احیا کنیم و در معرض گردشگران داخلی و خارجی قرار 
دهیم.وی در خصوص آلودگی اصفهان گفت: صنایع اطراف 
اصفهان در شعاع ۵۰ کیلومتری این شهر و همچنین منابع 
متحرک که حمل و نقل است، دو منبع آلودگی هوای اصفهان 
به شمار می رود و شهرداری برای رفع منشا دوم می تواند ورود 
پیدا کند.قاسم زاده تصریح کرد: توسعه حمل و نقل عمومی و 
حمل و نقل پاک راه حل اساسی رفع آلودگی هواست که ۶۰ 
درصد بودجه امسال و سال آینده به مسائل زیست محیطی 

اختصاص دارد.
وی ادامــه داد: از ایــن ۶۰ درصــد بودجــه ای که به 

محیط زیست اختصاص دارد، ۴۰ درصد آن بر توسعه حمل و 
نقل عمومی تمرکز دارد و در این حوزه نیز اولویت اول بر توسعه 
خطوط مترو و سپس توسعه ناوگان حمل و نقل عمومی یعنی 
اتوبوس های شهری است که به لحاظ کیفی و کمی ارتقا داده 

شود.
 کاشت 11۰ هزار اصله نهال در اصفهان

 همزمان با هفته درختکاری
شهردار اصفهان گفت: باتوجه به روز درختکاری که 
به همین مناســبت ۱۱۰ هزار اصله نهال در شهر اصفهان 
کاشته خواهد شد و تاش می کنیم به رغم کمبود منابع آبی، 
اصفهان همچنان باغ شهر بماند.علی قاسم زاده در برنامه 
رادیویی سام اصفهان اظهار کرد: در روز درختکاری ۱۱۰ 
هزار اصله نهال در شهر کاشته خواهد شد و تاش می کنیم 
به رغم کمبود منابع آبی، اصفهان همچنان باغ شهر بماند، 
همچنیــن پیش بینی هایی از جمله اســتفاده از آب های 

خاکســتری انجام شده است.شــهردار اصفهان گفت: در 
نصف جهان حدود ۶ هزار هکتار فضای سبز وجود دارد که 
پنج هزار هکتار آن تحت مراقبت شهرداری است و سعی 
کردیم از تک تک درختان شهر مراقبت کنیم تا شهروندان 
تنفس بهتری در شــهر داشته باشند. شــهردار اصفهان 
همچنین در گفت وگوی دیگری با مردم از تاش مدیریت 
شهری اصفهان برای مکانیزه شدن نظافت معابر اصفهان تا 
۳ ســال آینده خبر داد وافزود: باید برای نظافت معابر شهر 
پیگیر ماشین آلاتی بود که همچون جارو برقی مکنده باشد 
و خاک را جمع کند. قاسم زاده اظهارکرد: نمونه خارجی این 
ماشین ها از طریق مهندسی معکوس تولید آزمایشی شده 
و به کار گرفته شــد. بنابراین، پیش بینی می شود تا ۳ سال 
آینده تمام شهر به صورت مکانیزه نظافت شود، البته دستگاه 
جدیدی در سال ۱۴۰۳ به کار گرفته می شود تا با استفاده 
از آن عرض کم معابر و کوچه ها نظافت شود./ روابط عمومی

احیای بافت های تاریخی در اولویت پروژه های کلانشهر اصفهان است
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هفته نامه اقتصادی و اجتماعی

برای نخســتین بار تندیس زرین ۶ ستاره روابط عمومی 
سرآمد براساس مدل QMPR  ونشان ویژه تعالیگرارتباطی در 
دهمین دوره آئین تقدیراز ســرآمدان روابــط عمومی ایران به 

هلدینگ پتروپالایش اصفهان اختصاص یافت.   
به گزارش روابط عمومی و بین الملل هلدینگ پترو پالایش 
اصفهان، مراسم پایانی دهمین دوره آیین تقدیر از سرآمدان روابط  
عمومی ایران، با حضور دکتر محمدمهدی برادران معاون صنایع 
عمومی وزارت صنعت، معدن و تجارت، پروفسور باقر ساروخانی، 
مدیران عامل سازمان ها و صنایع و شماری از فعالان ارتباطی و نیز 
قرائت پیام رئیس انجمن بین المللی روابط عمومی )IPRA(، در 
سالن اصلی مرکز همایش های بین المللی صداوسیما، برگزار شد.

مدیرروابط عمومی و بین الملــل هلدینگ پتروپالایش 
اصفهــان، در گفتگو با روابط عمومی و بین الملل هلدینگ پترو 
پالایش اصفهان با اشاره به اینکه در دهمین دوره “آیین معرفی 
سرآمدان روابط عمومی ایران” که ۱۲ اسفند ماه درمرکزهمایش 
های صداو سیما برگزارشد روابط عمومی و بین الملل هلدینگ پترو 

یــش  لا اصفهان موفق به کسب تندیس سرآمدی به پا
عنوان روابط عمومی های ممتاز 
و سرآمد گردید افزود:دراین 
مراســم همچنیــن به 
مدیرعامــل هلدینگ 
یــش  لا پا و پتر
ویژه  اصفهان”نشــان 
تعالیگر ارتباطی” به عنوان 
حامــی ســرآمدی روابط 

عمومی اعطاء شد.
محمد ده بیدیان افزود: “نشان تعالی روابط عمومی” به 
روابط عمومی های پیشرو که توانسته اند به میانه مسیر سرآمدی 
برسند اعطا شده است.وی تصریح کرد:در دهمین دوره “آیین 
معرفی سرآمدان روابط عمومی ایران” هلدینگ پترو پالایش 
اصفهان به دلیل تعهد به سرآمدی و طی مسیرسرآمدی بر اساس 
مدل QMPR و کسب ۷۳۴ امتیاز، طبق آرای ممیزان و ارزیابان 
موفق به کسب تندیس زرین ۶ ستاره سرآمدان روابط عمومی 
ایران برای اولین بارشد .  وی هدف از برگزاری این همایش توسعه 
فرهنگ سرآمدی در حوزه روابط عمومی،ارائه مشاوره و کمک 
به تقویت مستمر شاخص های ســرآمدی در روابط عمومی 

ومعرفی و تقدیر از روابط عمومی های سرآمد عنوان کرد.
جایگاه روابط عمومی در کنار مدیران است

همچنین پروفسور باقرساروخانی،پدرعلم جامعه شناسی 
ارتباطات ایران در این آئین با قدردانی از تاشگران عرصه روابط 
عمومی گفت:سرآمدان روابط عمومی کسانی هستند که ما را به 
هزاره سوم میبرند باید بتوانیم هر روز با جریان های تازه ارتباط 
برقرارکنیم. پیشکسوت روابط عمومی ایران با اشاره به اینکه زمان 
در ارتباطات بشر در حال دگرگونی است افزود: دنیایی که با این 
سرعت حرکت می کند هرگز در تاریخ نبوده است،سرآمدان 
معماران توسعه پایدار هستند، به تک تک شما برگزیدگان تبریک 
می گویم. سرآمدی در روابط عمومی، انطباق هر روزه ما با دنیای 
جدید اســت. متاورس، هوش مصنوعی، اینترنت اشــیاء و 
تکنولوژی های جدید، تحول در ارتباطات را بیش از پیش به وجود 
می آورند و سرآمدان روابط عمومی، بخشی از این تغییر آینده را 
رقم می زنند.وی با اشاره به اینکه سرآمدی درروابط عمومی اتفاق 
هر روز ما با دنیا است ویکی از شاخص های سرآمدی در ذهن 
انسان ها تولید می شود گفت: انسانی می تواند سرآمد باشد که 
در ذهنش سرآمدی را تولید کرده باشد. وی، با اظهاراینکه وقتی 
سازمان توسعه می یابد هرلحظه درآن احساس تعالی می شود 
گفت: روابط عمومی کار فاخری است چرا که با اندیشه و ذهن 
انسان ها ارتباط دارد روابط عمومی ذاتا باید اهل گفتگو ، تعامل و 
ارتباط باشد،جایگاه روابط عمومی در کنار مدیران است و روابط 
عمومی می تواند دو نقش عمده را در سازمان ها ایفا نماید که 
بتواند خواسته های مشتریان را در نظر بگیرد،عدالت توزیع در 

روابط عمومی باید مورد توجه قرار گیرد .

خبر

در مجمع عمومی عادی به طور 
فوق العــاده و مجمــع عمومــی 
فوق العاده شرکت فولاد مبارکه که 
روز چهارشــنبه سوم اسفندماه در 
سالن همایش های ساختمان نگین 
نقش جهــان برگزار شــد، بودجه 
مسئولیت اجتماعی این شرکت با 
موافقت اکثریت آرای سهام داران به 
میزان ۲۲ درصد و در مجمع عمومی 
فوق العاده این شــرکت نیز سرمایه 
فولاد مبارکه از محل سود انباشته 
به میزان ۲۸ هــزار میلیارد تومان، 

معادل ۳۵ درصد افزایش یافت.
به گزارش شــهریران  به نقل 
ازفولاد مبارکــه ، مجمع عمومی 
عــادی به طور فوق العاده شــرکت 
فولاد مبارکه با حضور ۶۵.۶۴ درصد 
از ســهام داران به منظــور افزایش 
بودجه مســئولیت های اجتماعی 
و   ۱۴۰۲ ســال  در  شــرکت 
تصمیم گیری در خصوص تأسیس 
صنــدوق ســرمایه گذاری تحت 
نظارت سازمان بورس و اوراق بهادار، 
جهت حمایت معیشتی از مشارکان 
صندوق بازنشستگی فولاد )شرکت 

فولاد مبارکه اصفهان( برگزار شد.
محمدیاســر طیب نیا در این 
مجمع ضمن تبریک میاد حضرت 
علی اکبر )ع( و روز جوان و همچنین 
میاد حضرت ولی عصر )عج( اظهار 
کرد: خوشبختانه شــرکت فولاد 
مبارکــه شــرایط خوبــی دارد و 
پروژه های در دســت اقدام همه در 
حال پیشرفت است و علی رغم همه 
محدودیت هــای گاز، برق و… که 
بیش از سال های گذشــته بود، تا 
امــروز از برنامه و تولید ســال قبل 
جلوتر هستیم،به لحاظ سودآوری 
نیز در شــرایط خوبی قرار داریم و 
امیدواریــم یک ماه آینــده را نیز 
بتوانیم بــا قوت ادامــه دهیم و با 
برداشــتن محدودیت هــای گاز، 
بتوانیــم از رکورد ســال قبل عبور 

کنیم.
مدیرعامــل شــرکت فولاد 
مبارکــه در ادامــه با بیــان اینکه 
پیشنهاد ما برای افزایش سرمایه از 
محل سود انباشته ۲۸ هزار میلیارد 
تومان اســت، افــزود: این افزایش 
سرمایه برای تأمین بخشی از منابع 
موردنیــاز جهــت تکمیــل طرح 

توســعه ای احــداث نــورد گرم ۲ 
به عنوان ابرپروژه شرکت به میزان 
۶۶ درصد، جبران مخارج سرمایه ای 
انجام شده بابت تکمیل پروژه های در 
جریان ساخت در داخل شرکت به 
میــزان ۹ درصد، جبران مخارج در 
حــال انجام مشــارکت در افزایش 
سرمایه شرکت های سرمایه پذیر ۲۳ 
درصد و جبران مخارج انجام شــده 
مشــارکت در افزایــش ســرمایه 
شرکت های سرمایه پذیر ۲ درصد 

است.
وی ادامه داد: بخش عمده این 
افزایش سرمایه مربوط به پروژه نورد 
گرم ۲ است و باید توجه داشت که 
عاوه بر قرارداد اصلی، قرارداد برخی 
تجهیزات جانبی موردنیاز، شــامل 
غلتــک،  خریــد  جرثقیل هــا، 
ماشین های سنگ و قطعات یدکی 
و افزایش نــرخ برابــری ارز را نیز 
داشتیم؛ به نحوی که در بخش ارزی 
۶۳۲ میلیون یــورو، بخش ریالی 
۱۱۵۰۰ میلیــارد تومان و جمعاً به 
مبلغ ۴۰ هزار میلیارد تومان برای 
این پروژه در نظر گرفته شده است.

طیب نیا با اشاره به روند افزایش 
سرمایه فولاد مبارکه از سال ۱۴۰۰ 
تاکنون ابراز کرد: ما در فولاد مبارکه 
در ســال ۱۴۰۰ از ۲۰.۹ همت به 
۲۹.۳ هــزار میلیارد تومان افزایش 
سرمایه داشتیم که ۶.۸ همت بابت 
پروژه نورد گرم ۲ بود. در سال ۱۴۰۱ 
از ۲۹.۳ به ۵۳ همت رسیدیم که این 
بار نیروگاه سیکل ترکیبی را داشتیم 
که فاز اول آن مهرماه امسال توسط 
ریاســت جمهوری افتتاح شــد و 
توربین شــماره ۲ این نیروگاه نیز 
آماده بهره برداری اســت و با تأمین 
گاز، این توربین به مدار وارد می شود 
تا به دنبال آن سال آینده قطعی برق 
به تولید آسیب نزند،در سال گذشته 
بخشــی از افزایش سرمایه از محل 
ســود انباشته به خرید ۵۰ دستگاه 
لوکوموتیو اختصاص داشــت، ۸۰ 
درصد این لوکوموتیوها خریداری و 

مورد استفاده قرار گرفته است.
وی با بیان اینکه اواخر ســال 
گذشته افزایش سرمایه از ۵۳ به ۸۰ 
هزار میلیارد تومان انجام شد، گفت: 
۷.۹ هزار میلیارد تومان این افزایش 
سرمایه مربوط به نورد گرم ۲ بود و 

در ســال ۱۴۰۲ نیز پیش بینی ما 
۱۸.۳ هــزار میلیارد تومان افزایش 
ســرمایه برای نورد گرم ۲ است که 
امروز مصوبه آن را دریافت خواهیم 
کرد،امروز پروژه نورد گرم شماره ۲ 
از پیشرفت ۲۵ درصدی برخوردار 
اســت، گفت: در حال حاضر ۸۰ تا 
۱۰۰ میلیون یــورو تجهیزات این 
ابرپروژه آماده حمل است و تا ۲ ماه 

آینده به شرکت وارد خواهد شد.
سال آینده در پروژه نورد گرم ۲ 
جهشی خواهیم داشــت. در حال 
حاضر نیز یک هزار و ۵۰۰ نفر در سه 
شیفت کاری در حال کار هستند و 
امیدواریم این پــروژه تا ۱۴۰۴ در 

مدار تولید قرار گیرد.
مدیرعامــل شــرکت فولاد 
مبارکــه با بیان اینکه تا امروز ۱۱.۴ 
هزار میلیارد تومان برای پروژه نورد 
گرم ۲ پرداخت شده است، تصریح 
کــرد: در ســال ۱۴۰۵ با فرض ۶۰ 
درصد بهره بــرداری از ظرفیت این 
پروژه، ۴۷ هــزار میلیارد تومان در 
ســال اول سود خالص حاصل از در 
مدار قرار گرفتن این پروژه اســت و 
سال بعد ۸۰ هزار میلیارد تومان و در 
ســال ۱۴۰۷ به بیش از ۱۰۰ هزار 
میلیارد تومان خواهد رسید،تکمیل 
پروژه های در جریان ســاخت که ۹ 
درصــد از افزایش ســرمایه فولاد 
مبارکه را شــامل می شــود، واحد 
گالوانیــزه، واحــد آهن ســازی، 
پروژه های جنبی طرح های توسعه، 
انــرژی و ســیالات فولاد ســبا، 
پروژه های توسعه فولاد سبا، واحد 
فولادسازی، انتقال و تصفیه فاضاب 
شهرها، سیستم اتوماسیون و طرح 
IT، واحد نورد ســرد و … ازجمله 
این پروژه هاست که جمعاً ۲ هزار و 
۶۰۰ میلیــارد تومان برای آن ها در 

نظر گرفته شده است.
در خصــوص جبــران  وی 
ســرمایه گذاری های انجام شده و 
افزایش سرمایه هایی که در شرکت ها 
انجام شده، افزود: یکی از مهم ترین 
این پروژه ها انتقال آب دریای عمان 
اســت که با پیشرفت خوبی روبه رو 
است. این پروژه نگاه بیرونی به فولاد 
مبارکه را تغییر داده و نشان داده که 
ما نه تنها به خود، بلکه به مجموعه ها 
و جوامع پیرامونی خود توجه داریم.

افزایــش ســرمایه فولاد 
مبارکــه در پروژه انتقال آب در 
یک مرحلــه از ۲۷۵ میلیارد به 
یک هزار و ۷۷۵ میلیارد تومان و 
در نهایت بــه ۱۰ هزار میلیارد 

تومان رسیده است.
مدیرعامل شــرکت فولاد 
مبارکه در خصــوص افزایش 
سرمایه از محل افزایش سرمایه 
شــرکت های ســرمایه پذیر از 
شرکت های گل گهر، چادرملو، 
آب صفه، توکافولاد و شــرکت 
نوین الکتــرود اردکان که ۶.۳ 
همت برآورد شده است، گفت: 
در مجموع باید توجه داشت که 
بیش از ۱۸ هزار میلیارد تومان 
افزایش سرمایه مربوط به تأمین 
بخشی از منابع موردنیاز برای 
تکمیل طرح توسعه ای احداث خط 
نورد گرم شماره ۲ و بیش از ۶.۳ هزار 
میلیارد تومان مربوط به مشارکت 
در افزایش در حال انجام شرکت های 
ســرمایه پذیر و بیــش از ۲.۶ هزار 
میلیــارد تومان نیــز بابت جبران 
مخــارج انجــام شــده در تکمیل 
دارایی های در جریان ساخت و ۶۲۳ 
میلیارد تومان نیز مربوط به جبران 
مخارج انجام شده بابت مشارکت در 
افزایــش ســرمایه شــرکت های 

سرمایه پذیر است.
پیش بینی ما این است که در 
حدود چهار ســال و ۹ ماه بازگشت 
ســرمایه این طرح هــا و افزایش 
ســرمایه رخ دهد و از ســهام داران 
می خواهیم با افزایش سرمایه از ۸۰ 
به ۱۰۸ هزار میلیارد تومان موافقت 

کنند.
گفتنــی اســت در ادامه این 
مجمع پــس از اســتماع گزارش 
حسابرس مستقل و بازرس قانونی 
شــرکت، مجمع با اکثریت بیش از 
دوســوم آرای حاضــران، افزایش 
ســرمایه ۲۸ هزار میلیارد تومانی 
معــادل ۳۵ درصد از محل ســود 

انباشته را مورد تصویب قرار داد.
 افزایش ۲۲ درصدی 

بودجه مسئولیت اجتماعی 
فولاد مبارکه

در مجمع عمومی عادی به طور 
فوق العاده شــرکت فولاد مبارکه، 
بودجه مســئولیت اجتماعی این 
شــرکت با موافقت اکثریت آرای 
سهام داران ۲۲ درصد افزایش یافت، 
مجمــع عمومــی عــادی به طور 
فوق العاده شرکت فولاد مبارکه نیز 
با حضور ۶۵.۶۴ درصد از سهام داران 
و بــا موضــوع تصمیم گیــری در 
بودجــه  افزایــش  خصــوص 
مسئولیت های اجتماعی شرکت در 
ســال ۱۴۰۲، تصمیم گیــری در 
صنــدوق  تأســیس  خصــوص 
سرمایه گذاری تحت نظارت سازمان 
بورس و اوراق بهادار، جهت حمایت 
معیشــتی از مشــارکان صندوق 
بازنشســتگی فولاد )شرکت فولاد 

مبارکه اصفهان( برگزار شد.
محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل 
شرکت فولاد مبارکه در این مجمع 
نیز با بیان اینکه در این دوره یکی از 

رویکردهای اصلی ما در همه حوزه ها 
بحث نوآوری بوده است، اظهار کرد: 
در حوزه مســئولیت اجتماعی نیز 
به عنوان یک حوزه تأثیرگذار، سعی 
کردیــم رویکرد جدیــد و نوآورانه 

داشته باشیم.
چنانچــه گزارش ســال های 
گذشــته فولاد مبارکــه در حوزه 
مسئولیت اجتماعی را رصد کنید، 
بیش از همــه توزیع بســته های 
حمایتــی و کمــک در بحران ها و 
محرومیت زدایی را داشتیم؛ اما در 
ایــن دوره جریان ســازی کردیم و 
توانمندسازی و جلب مشارکت همه 
ذی نفعــان را در دســتور کار قرار 
دادیم،ما با منابعی که در اختیارمان 
بود و همچنین با مشــارکت دیگر 
نهادها چند برابر سال های قبل در 
حوزه مسئولیت اجتماعی تأثیرگذار 
بوده ایــم، زیرا بــا ورود به موضوع 
توانمندسازی برای هر منطقه سند 
پیشــرفت و آبادانــی مبتنــی بر 
استعدادها، ظرفیت ها، مشکات، 
بحران هــا و محدودیت هــای هر 
منطقه را تهیه کردیم و پس از آن به 

سمت آموزش پیش رفتیم.
برای مثــال در یک منطقه که 
ســند پیشــرفت آن بــر اســاس 
کشــاورزی بود، بــا آموزش های 
ارائه شــده و توزیع بذر اصاح شده 
شاهد افزایش ۱۰ درصدی راندمان 

کشاورزی  بوده ایم.
طیب نیا با اشــاره به آموزش 
حــدود ۲۶۰ نفــر از زنــان یکی از 
روستاهای شرق اصفهان در خصوص 
بافت فرش و در اختیار قرار دادن مواد 
اولیه و تجهیزات برای آن ها و خرید 
تضمینی تولیدات آن ها، اضافه کرد: 
هدف ما افزایش درآمد مردم و خارج 
شــدن آن ها از محرومیت به شیوه 

توانمندسازی بوده است.
وی با بیان اینکه فعال ســازی 
هنرستان های منطقه ای و تجهیز 
آن ها، تجهیز بیمارستان های مناطق 
محروم، کمک بــه تهیه جهیزیه، 
کمک به تکمیل مسکن محرومان، 
ساخت ورزشگاه و مراکز فرهنگی در 
مناطق محروم با همکاری بهزیستی، 
کمیته امداد و گروه های جهادی از 
دیگر اقدامات صورت گرفته در حوزه 
مسئولیت اجتماعی فولاد مبارکه 
است، ادامه داد: باید توجه داشت که 
مــا اقداماتی را انجــام داده ایم که 
پیشنهاد شده در سطح ملی به عنوان 
الگو معرفی شود،با توجه به اقدامات 
همچنیــن  و  کار  دســتور  در 
برنامه ریزی هــای صورت گرفتــه 
درخواســت افزایش ۲۲ درصدی 
بودجه مسئولیت اجتماعی را داریم 
و از ســهام داران می خواهیم با این 

میزان افزایش موافقت کنند.
گفتنی است پیش از برگزاری 
مجمع،  بودجه مسئولیت اجتماعی 
شــرکت فولاد مبارکه یــک هزار 
میلیارد تومان بود کــه با موافقت 
اکثریت ســهام داران حاضر در این 
مجمع با افزایش ۲۲ درصدی به یک 
هزار و ۲۲۰ میلیارد تومان افزایش 

یافت.

طیب نیا در ادامه در خصوص 
تأسیس صندوق ســرمایه گذاری 
تحت نظارت سازمان بورس و اوراق 
بهادار، جهت حمایت معیشــتی از 
مشارکان صندوق بازنشستگی فولاد 
گفت: در مجامع مختلف سهام داران 
همیشه همراهی می کردند و مبلغی 
بــرای  به عنــوان مســاعدت  را 
بازنشستگان در نظر می گرفتند. در 
این راستا هیئت مدیره درخواست 
طرحی برای ساماندهی مساعدت ها 
داشت که ما ســه طرح را پیشنهاد 
دادیم کــه آخریــن آن راه اندازی 
صندوق سرمایه گذاری بود. این طرح 
در پیش مجمع ارائه و نکات دقیقی 
در خصوص تغییرات شکلی و تأمین 
بودجه آن مطرح شد که این موارد 
باید اصاح شود و می توانیم حتی تا 
قبل از مجمع بعدی در صورت نیاز 
با برگزاری مجمع فوق العاده آن را به 

تصویب برسانیم.
  سهام داران از این

  افزایش سرمایه 
 به نحو مطلوب

 بهره مند خواهند شد
مهدی کویتی معاون اقتصادی 
و مالــی فولاد مبارکه در حاشــیه 
برگزاری مجامع فولاد مبارکه گفت: 
خوشبختانه امروز افزایش سرمایه 
شــرکت فولاد مبارکه از ۸۰ هزار 
میلیارد تومان به ۱۰۸ هزار میلیارد 
تومان از محل ســود انباشــته در 
مجمــع فوق العاده شــرکت فولاد 
مبارکه با حضور بیش از ۶۵ درصد 
تصویــب  بــه  ســهام داران 
رســید،پیش بینی می شود امسال 
شاهد افزایش سود در فولاد مبارکه 
و سایر شرکت های زیرمجموعه این 
گروه فولادی بزرگ کشور باشیم و 
سهام داران از این افزایش سرمایه و 
عملکرد شــرکت بــه نحو مطلوب 

بهره مند خواهند شد.
کویتی با بیان اینکه این میزان 
افزایش سرمایه از محل سود انباشته 
شرکت و افزایش سرمایه ای که در 
شرکت های سرمایه پذیر انجام شده 
بــود، به منظور اجــرای طرح های 
توسعه بزرگ فولاد مبارکه از جمله 
احداث خط نورد گرم شماره ۲ و سایر 
پروژه های مهم دیگر شرکت در نظر 
گرفته شده است،در هفته های آتی 
ایــن میزان افزایش ســرمایه ثبت  
می شــود و ســهام داران می توانند 
افزایش ســرمایه حاصل شده را در 

پورتفوی خود مشاهده کنند.
بنابر اظهــارات کویتی، طبق 
برآوردهایی که در سال جاری انجام 
شــده است پیش بینی می شود هم 
سود شرکت فولاد مبارکه و هم سود 
سایر شرکت های زیرمجموعه این 
گروه رشد قابل توجهی داشته باشد 
و سهام داران به نحو مطلوبی از سود 
این شرکت منتفع خواهند شد،در 
آینــده نزدیک خبرهــای خوش 
دیگری در حوزه سودآوری شرکت 
فولاد مبارکه منتشر خواهد شد که 
می تواند برای سهام داران گروه فولاد 
مبارکه ارزش آفرینی خوبی به همراه 

داشته باشد.

 تصویب افزایش 2۸ هزار میلیارد تومانی سرمایه
 و افزایش 22 درصدی بودجه مسئولیت اجتماعی فولاد مبارکه

 تندیس زرین 6 ستاره روابط عمومی 
سرآمد ونشان ویژه تعالیگر ارتباطی به 
هلدینگ پتروپالایش اصفهان اعطا شد

مهدی کوهی مدیرعامل ذوب آهن اصفهان گفت:در راستای فرمایشات 
مقام معظم رهبری مبنی بر اینکه یکی از اولویت های قطعی در مسائل اقتصادی، 
بخش مسکن است،  عرضه ۹۰ هزار تن سبد میلگرد این مجتمع عظیم صنعتی 
۱۴ اســفند ۱۴۰۲ از طریق بورس کالا آغاز شده است،این عرضه در راستای 
حمایت از طرح نهضت ملی مسکن و خانه دار شدن آحاد مردم شهیدپرور ایران 

و همچنین همکاری در کاهش قیمت تمام شده مسکن انجام شده است.
مهدی کوهی ابراز امیدواری نمود که ضمن اطمینان از ساخت سازه های 
مقاوم با بکارگیری میلگردهای با کیفیت و شناخته شده ذوب آهن اصفهان، این 
مجتمع عظیم صنعتی سهم قابل توجهی در ساخت مسکن برای هموطنان در 

سراسر کشور ایفا نماید.
 ذوب آهن اصفهان پروژه های زیست محیطی

 را با رویکرد دانش بنیان به پیش می برد
نشست خبری مهدی کوهی مدیرعامل ذوب آهن اصفهان در بیست و 
یکمین نمایشگاه بین المللی محیط زیست با شعار )رشد تولید؛ با رویکرد محیط 
زیست( با حضور اصحاب رسانه، سه شنبه پانزدهم اسفندماه در روز درختکاری 

در محل مصای امام خمینی )ره( تهران برگزار شد.
مدیر عامل ذوب آهن اصفهان گفت : تاکنون بیش از  ۴۵ پروژه زیســت 

محیطی در ذوب آهن اصفهان در بخش های هوا، آب، پساب، خاک، پسماند و 
مدیریت مصارف مواد و انرژی اجراگردیده اســت. در حال حاضر نیز ۱۶ پروژه 
زیست محیطی در بخش هوا و ۵ پروژه در بخش مدیریت مصارف آب، انتقال 
پساب های شهرهای مجاور و تصفیه و بازچرخانی پساب در دست برنامه ریزی 
و یا اجرا می باشد،بر اســاس طرح جامع زیست محیطی، اقدامات ذوب آهن 
اصفهان برای دست یابی به شرایط مطلوب در ۳۸ محور برنامه ریزی شده است 
که ۱۶ محور آن محقق شده و به تایید سازمان محیط زیست استان نیز رسیده 
و موارد دیگر نیز در حال تحقق و پنج محور زیست محیطی دیگر هم تا پایان 
امسال به نتیجه می رسد،این مجتمع عظیم صنعتی تولید سازگار با محیط زیست 
را سرلوحه کلیه فعالیت های شرکت قرار داده است و بر این اساس از طریق تعامل 
بسیار نزدیک با معاونت علمی و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری پروژه های 
زیست محیطی در بخش هایی مانند کک سازی، فولادسازی و کوره بلند را با 

ضمانت این معاونت در حال انجام دارد.

مهدی کوهی اظهار داشت : یکی از مدرن ترین تصفیه خانه های پساب 
کشور توسط گروه مپنا در ذوب آهن اصفهان در حال ساخت است تا از این طریق 
پساب شهرها و روستاهای مجاور کارخانه پس از تصفیه در خط تولید شرکت 
مورد استفاده قرار بگیرد،با ساخت این تصفیه خانه آب در ذوب آهن با ورودی 
۱۰۰۰ مترمکعب بر ساعت پساب، حدود ۸۰۰ مترمکعب آب تصفیه شده  در 
ساعت قابل استفاده در صنعت به دست می آید که از این طریق ۳۰ درصد آب 
مورد نیاز ذوب آهن اصفهان تامین می شــود و به همین میزان برداشت آب از 
زاینده رود کاهش می یابد. همچنین این مجتمع عظیم صنعتی با مشارکت در 

پروژه انتقال آب خلیج فارس برداشت آب از زاینده رود را به حداقل می رساند.
کوهی اظهار داشت: ذوب آهن اصفهان بزرگترین جنگل دست کاشت 
کشور در بین صنایع را به مساحت ۱۶ هزار و ۵۰۰ هکتار احداث نموده است و 
نکته مهم در این خصوص اینکه بیش از ۱۴ هزار هکتار آن به صورت دیم است 
و همچنین از سالیان پیش نیز کاشت گونه های مقاوم به کم آبی را در دستور 

کار قرار داده است،در مقایسه با کل مساحت سایت کارخانه، سطح فضای سبز 
این شرکت بیش از ۸۴ برابر استاندارد مربوطه است و هم اکنون هزینه سالانه 
حفظ و نگهداری این فضای سبز بالغ بر ۱۰۰۰  میلیارد ریال می باشد. این فضای 
سبز وسیع عاوه بر تاثیر شگرف بر اکوسیستم منطقه، نقش موثری در جذب 

ذرات گرد و غبار و ترسیب دی اکسید کربن دارد. 
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان در پاسخ به سوالات خبرنگاران در خصوص 
نقش این شرکت در نهضت ملی مسکن گفت : در راستای فرمایشات مقام معظم 
رهبری مبنی بر اینکه یکی از اولویت های قطعی در مسائل اقتصادی، بخش 
مسکن است،  عرضه ۹۰ هزار تن سبد میلگرد این مجتمع عظیم صنعتی در روز 
دوشنبه مورخ ۱۴ اسفند ۱۴۰۲ از طریق بورس کالا آغاز شده است،این عرضه 
در راســتای حمایت از طرح نهضت ملی مســکن و خانه دار شدن آحاد مردم 
شهیدپرور ایران و همچنین همکاری در کاهش قیمت تمام شده مسکن انجام 

شده است.
وی به افزایش سرمایه این شرکت از طریق تجدید ارزیابی دارائی ها اشاره 
کرد و گفت : مجمع فوق العاده مربوط به این افزایش سرمایه تا پایان سال برگزار 

می شود و نقش مهمی در بهبود ساختار مالی شرکت دارد./روابط عمومی 

ذوب آهن اصفهان سبد میلگرد نهضت ملی مسکن عرضه کرد


